
معاون فنی و عمرانی شــهرداری تهران در مورد آخرین 
وضعیت راه اندازی »خانه بلدیه« توضیحاتی ارائه کرد و 
گفت: هدف گذاریمان برای افتتاح، شش ماه اول سال آینده 
است. هادی حق بین در مورد سرانجام ساخت خانه شهر 
)بلدیه( گفت: خانه شهر یا بلدیه یک پروژه بسیار خاص 

است و می شود گفت بزرگ ترین پروژه بازآفرینی شهری 
است که تاریخ آن منطقه و محدوده را مجددا زنده می کند. 
این پروژه حدود ۱۸۰۰۰ مترمربع زیربنا دارد و جزئیات 
خاص اجرایی دارد و مشاور با حساسیت خاص بر پروژه 
نظارت می کند.  به گفته معاون شهردار تهران، این موضوع 

به بهترین شکل ممکن مدیریت شــد و پیمانکار جدید 
جایگزین و از مهر ماه امســال مستقر شد و کارگاه کاملا 
فعال اســت؛ بگونه ای که نورپردازی نمای جنوبی پروژه 
روشن شده است و تجهیزات خریداری شده و تعدادی از 
دستگاه ها و تقریبا ۹۵ درصد هواسازها وارد پروژه شده اند.

افتتاح بزرگ ترین پروژه بازآفرینی شهری پایتخت 
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نرخ بیکاری در 24  استان تک رقمی است

کاهش اشتغال ناقص 
در کشور

صدور برگه های مالیاتی 
برای بانک های متخلف 

تجارت ۳۷۰۰ میلیون 
یورویی ایران و اروپا
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سرمقاله

الزامات تعیین 
دستمزد کارگران

دســتمزد منطقــه ای در 
حالت کارشناسی عمومی 
و تجارت جهانی منطقی و 
مفید خواهد بود. اما مساله 
و نگرانی این اســت که با توجه به حداقل حقوق 
موجود که زیر خط فقر است این امر موجب کاهش 
قدرت خرید کارگران در برخی مناطق شود. اگر با 
لحاظ دستمزد منطقه ای حقوق کارگران در حد 
معیشــت نرمال قرار گیرد، بی تردید می تواند در 
توزیع سرمایه گذاری ها در کشور کمک کند. در 
حالت استاندارد هزینه های معیشت در یک روستا، 
بخش، شهر و کلان شهر بســیار متفاوت است. 

بنابراین با رعایت... 

  حســین محمودی اصل، 
کارشناس اقتصادی

متن کامل  د ر صفحه ۳
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معاون علمی رییس جمهور خبر داد؛

افزایش ۳ برابری صادرات 
دانش بنیان  تا پایان سال

دستمزدهای فعلی معیشت نیروی کار را تأمین نمی کند

اقدامات مثبت در حمایت از کارگران 
صفحه۳

صفحه2

شناسایی  ۷2 هزار  کارت  اجاره ای  در  شبکه  قمار
بیش  از 2۰  هزار  درگاه   پرداخت   اینترنتی   مسدود   شد

معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس 
جمهور گفت: امسال بر اساس پیش بینی گمرک، 
صادرات محصولات دانش بنیان ســه برابر خواهد 
شد که بخش مهمی از آن دارو و تجهیزات پزشکی 
اســت. به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاســت جمهوری، روح الله دهقانی، 
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس 
جمهوری در آئین گشــایش دومین نمایشــگاه 
محصولات دانش بنیان حوزه غذا، دارو و تجهیزات 
پزشکی سلامت بنیان گفت: امیدوارم این نمایشگاه 
به اتفاقات خوبی در حوزه توســعه بازار شرکت ها 
بیانجامد. حضور ۲۰۰ شــرکت دانش بنیان جدید 
در نمایشگاه حضور و رونمایی از ۲۳ محصول جدید 
دانش بنیان این حوزه، یک اتفاق بزرگ و ملی است. 
وی با بیان این که از ابتدای انقلاب اســلامی و طی 
چهار دهه اخیر، کشور ســرمایه گذاری ویژه ای در 
حوزه سلامت داشته است، افزود: نسبت به آموزش 
پزشکی، زیرحوزه سلامت یکی از معدود حوزه هایی 
است که توجه ویژه ای به آن شده است و در مقایسه 
شرایط سلامت کشورمان با دیگر کشورها می بینیم 
که از حیث سطح رفاه ســلامت، در دسترس بودن 
امکانات ســلامت، خدمات قابل ارائه و هزینه های 
درمان جزو کشورهای برتر هستیم. هزینه های درمان 
در بسیاری از کشورهای خارجی حتی در قیاس با 
درآمد سرانه آن کشورها هم هزینه های سنگینی 
است و بنابراین، این امکان در کشورمان را باید یک 
فرصت ویژه دانســت. معاون علمی رئیس جمهور 
افزود: این سرمایه گذاری ۴۰ ساله امروز به یک توان 
فعال بسیار بزرگ ویژه تبدیل شده که می تواند به یک 
توان درآمدساز، بازارساز و صادرات ساز تبدیل شود. 
دهقانی با بیان این که توســعه صادرات محصولات 
دانش بنیان حوزه سلامت یکی از اولویت های معاونت 

علمی است و لازم است اولویت...

حفاظت الکترونیک یکی از اماکن/تاسیسات شرکت گاز استان قزوین )14۰2-38(
شرکت گاز استان قزوین درنظر دارد حفاظت الکترونیک یکی از اماکن/تاسیسات شرکت گاز استان قزوین به شماره )۲۰۰۲۰۹۱۳۳۵۰۰۰۱۰7( را از طریق 
سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید. کلیه مراحل ارزیابی کیفی از دریافت کاربرگهای استعلام تا بازگشایی پاکت های استعلام  ارزیابی کیفی  از طریق 
درگاه سامانه الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس  www.setadiran.ir  انجام خواهد شد. لازم است مناقصه گران درصورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت 
نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند. تاریخ انتشار مناقصه در سامانه تاریخ ۱۴۰۲/۱۰/۲۵ می باشد .

-مهلت زمانی دریافت اسناد فراخوان: پایان وقت اداري روز  شنبه )ساعت: ۱6:۰۰( مورخ ۱۴۰۲/۱۰/۳۰
-مهلت زمانی ارسال پاسخ فراخوان: ساعت ۰۰ :۱۹  روز  شنبه مورخ ۱۴۰۲/۱۱/۱۴

 -شرایط مناقصه گران :
۱:داشتن شخصیت حقوقي 

۲: شرکت مناقصه گران در قالب گروه های مشارکت در این مناقصه امکان پذیر نمی باشد.
۳: داشتن گواهینامه صلاحیت پیمانکاري معتبر با رتبه ۵ یا بالاتر در رشته ارتباطات از سازمان مدیریت و برنامه ریزي کشور   )سازمان برنامه و بودجه کشور(.

۴: شرکتهای تایید صلاحیت شده توسط سازمان حراست وزارت نفت
۵: داشتن ظرفیت آزاد ارجاع کار حداقل معادل مبلغ ۴۴.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال در رشته ذکر شده در بند ۳

6: ارائه تصویر گواهینامه معتبر ایمنی کار از اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی
 - محل تامین اعتبار: منابع داخلی- هوشمند سازی  شرکت گاز استان قزوین                             

- قیمت های پیشنهادی می بایست متناسب با کالای ساخت داخل با لحاظ کیفیت ارایه گردد.
-به این پیمان مطابق آیین نامه تضمین معاملات دولتي، مصوبه هیات وزیران به شماره ۱۲۳۴۰۲/ت ۵۰6۵۹ ه  مورخ ۱۳۹۴/۰۹/۲۲، پیش پرداخت معادل ۱۵درصد  مبلغ اولیه پیمان تعلق خواهد گرفت.

-اسناد فنی در زمان و مکان مقرر بصورت حضوری توزیع خواهد شد. 
اطلاعات تماس شرکت گاز استان قزوین جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد:

 آدرس: قزوین- مینودر- میدان حافظ – بلوار سیدالشهداء- خیابان اشرفی اصفهانی  و تلفن: ۰۲۸-۳۳7۹۲۰۹۸
اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه : 

مرکز تماس :  ۱۴۵6 
دفتر ثبت نام : ۸۸۹6۹7۳7 و ۸۵۱۹۳76۸

 از شــرکت های واجد صلاحیت دعوت می شــود به منظــور دریافت اطلاعــات تکمیلی بــه نشــانی www.nigc-qazvin.ir و یــا پایگاه اطلاع رســانی مناقصات 
)http://iets.mporg.ir( مراجعه نمایند.

شناسه آگهی ۱6۴۱۵۸۵                                                                                                  
روابط عمومی شرکت گاز استان قزوین

مناقصه عمومی یک مرحله ای 
)با ارزیابی کیفی(

شرکت آب منطقه ای اردبیل ، به نشانی اردبیل میدان ارتشنام و نشانی کارفرما ۱

تهیه ، حمل و تحویل تانک های ضربه گیر مورد نیاز ایســتگاه های موضوع مناقصه ۲
پمپاژ واحد عمرانی چهارم خدا آفرین

عمومی یک مرحله ای نوع مناقصه ۳

استان اردبیل، شهرستان بیله سوار محل اجرای کار ۴

۳ ماه شمسیمدت اجرای کار۵

تولید کنندگان و تامین کنندگانرشته و گروه پیمانکار6

سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به آدرس www.setadiran.irمحل تهیه اسناد۸

طبق تقویم مندرج در سامانه تدارکات الکترونیکی دولتمهلت تهیه اسناد۹

کلیه مناقصه گران موظفند اسناد ارز یابی را در سامانه تدارکات دولت به آدرس www.setadiran.ir طبق موعد زمانی مندرج در سایت ۱۰
تکمیل و بارگذاری نمایند.

ضمنا هزینه های آگهی بر عهده برنده مناقصه خواهد بود.
روابط عمومی شرکت آب منطقه ای اردبیل  Website:www.arrw.ir

 Email:info@arrw.ir

نوبت دوم

نوبت دوم

هر قطره صرفه جویی من، زمینی تشنه را سیراب خواهد کرد.

آگهی مزایده  عمومي فروش املاک و مستغلات به شماره )ر-ش-14۰2-11( 
و شماره 2۰۰2۰۰۰223۰۰۰۰۰9 درسامانه تدارکات الکترونیک دولت

اداره کل راه و شهرسازي استان مرکزي به نمایندگی از طرف سازمان ملی زمین و مسکن ، در نظر دارد به استناد تفویض اختیار ابلاغی به شماره 6۰7/۳۱7۱۹ مورخ ۹۰/۹/7  و  مصوبه شماره ۰۲۱۵۳6/۰۰۰۰۸6۱  مورخ 
۱۴۰۲/۱۰/۱۳ هیات نمایندگي سازمان ملي زمین  و مسکن در استان یک قطعه زمین به شماره قطعه ۳6۲  جهت واگذاری طرح اجرای مسکونی واقع در محدوده خدماتی شهر ساوه )بخش ۲ ثبتی (  ،  تفکیکی تحت 
پلاک ثبتی ۹6/۳۲7 فرعی از ۱ اصلی  به مساحت ۴۰۱۸/۰۸ مترمربع با کاربری مسکونی  با کاداستر  ۱۲۲۹۵  را به بخش غیردولتی به ازای هر متر مربع ۱۲۹/۴۰۰/۰۰۰ ریال و جمعا به مبلغ ۵۱۹/۹۳۹/۵۵۲/۰۰۰ ریال  را 
از طریق مزایده عمومی و با جزئیات مندرج دراسناد مزایده را به بهره گیری ازسامانه تدارکات الکترونیکی دولت واگذار نماید. کلیه مراحل برگزاری مزایده تا ارائه پیشنهاد مزایده گران و بازگشایی پاکتها از طریق درگاه سامانه 
تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس)  www.setadiran.ir( انجام خواهد شد و لازم است مزایده گران درصورت عدم عضویت قبلی ، مراحل ثبت نام درسایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را 

جهت شرکت در مزایده گزار محقق سازند طی نمایند. 
تاریخ انتشار در سامانه تدارکات : ۱۴۰۲/۱۰/۲7   مهلت دریافت اسناد مزایده  از تاریخ : ۱۴۰۲/۱۰/۲7    ساعت : ۱۵       تا تاریخ : ۱۴۰۲/۱۱/۰۲   ساعت : ۱۴

  مهلت ارسال پیشنهاد: از تاریخ : ۱۴۰۲/۱۰/۲7    ساعت : ۱۵    تا تاریخ : ۱۴۰۲/۱۱/۱۲   ساعت : ۱۴     تاریخ بازگشایی:  ۱۴۰۲/۱۱/۱6    ساعت : ۱۰                               
اطلاعات تماس دستگاه مزایده گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد مزایده و ارائه پاکتهای الف :  
آدرس :اراک –خیابان ۱۵ خرداد- ساختمان اداره کل راه و شهرسازی استان مرکزی    تلفن :۰۸6۳۳۱۳۴۵6۲    

لازم به ذکراست نوع تضمین شرکت درفرایند ارجاع کارفقط باید به یکی ازصورتهای زیر باشد و در پاکت الف ارائه شود.
الف(رسید بانکی واریز وجه مذکور به شماره شبا IR67۰۱۰۰۰۰۴۰۰۱۰۳7۱۰6۳7۲777  صرفا با شناسه واریز ۹۲۹۲۸6۵۰۰۱۲۲۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۲۲ نزد بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران بنام تمرکز 

وجوه سپرده                    ب(پرداخت الکترونیکی      ج(ارائه ضمانت نامه بانکی
 * شرایط شرکت در مزایده : 

۱- متقاضیان بایستی همراه با ارسال تقاضای کتبی و اعلام مبلغ پیشنهادی، جهت تضمین شرکت در مزایده ، معادل ۵ درصد قیمت پایه ۲۵/۹۹6/۹77/6۰۰ ریال را  به صورت ضمانتنامه بانکی یاواریز بحساب شبا 
IR67۰۱۰۰۰۰۴۰۰۱۰۳7۱۰6۳7۲777  صرفا با شناسه واریز ۹۲۹۲۸6۵۰۰۱۲۲۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۲۲ نزد بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران بنام تمرکز وجوه سپرده پرداخت و اصل ضمانتنامه بانکی و 

یا فیش واریزی را  به صورت دستی تحویل اداره کل راه وشهرسازی نمایید.
۲- به پیشنهاد هاي مبهم، فاقد سپرده یا با سپرده کمتر از ۵ درصد  یا ارسال شده درخارج از موعد مقرر ترتیب اثر داده نخواهد شد. به منظور رعایت صرفه و صلاح دولت انتخاب خریدار با در نظر گرفتن بهترین مبلغ 

پیشنهادی می باشد.
۳-عرصه موضوع مزایده با کاربری مسکونی واگذار شده و اخذ پروانه و مجوزهای مربوطه استقرار و فعالیت جهت اجرای طرح مسکونی از مراجع ذیصلاح )شهرداری (  شرکت های تابعه دولتی و غیردولتی ذیربط برعهده 

برنده مزایده بوده و مزایدگران موظفند به نحو مقتضی ضمن بازدید و رویت محل از کم و کیف موضوع اطلاع حاصل نمایند .
۴- کلیه هزینه هاي مربوط به آماده سازی زمین، جرائم وعوارض شهرداری، مالیات و بطورکلی هرگونه هزینه ای  از جمله هزینه های آماده سازی ،نگهداری و ...  به مورد واگذاری تعلق گیرد برعهده برنده مزایده می باشند. 

۵- براساس بند"د" تبصره ۳ لایحه قانون منع مداخله کارمندان دولت در معاملات دولتی، کارکنان دولت از  شرکت در این مزایده  منع گردیده اند.
6-برنده  مزایده بایستي بصورت مکتوب وباتائید بانک توان اقتصادي و مالي خود را جهت انجام پروژه ارائه نماید.

7-برنده مزایده بایستی حداکثر ظرف ۱۰روزپس ازاعلام اسامی برندگان )ازطریق اعلام کتبی این اداره کل( نسبت به واریز وجه اعلام شده ازسوی این اداره کل اقدام نموده و رسید آن را به واحد امورمالی تحویل نماید.
۸- عدم پرداخت به موقع وجه توسط برنده مزایده به منزله انصراف از واگذاری تلقی و سپرده متقاضی به نفع این اداره کل ضبط خواهد شد.

۹- به پیشنهادهایی که از طریق نمابر یا پست الکترونیکی ارسال می گردد، ترتیب اثر داده نخواهد شد.
۱۰-برنده مزایده بایستی کلیه تضامین معتبر مورد نیاز امورمالی ودرآمد سازمان ملی زمین ومسکن را تحویل نماید.

۱۱-کلیه مستندات ارسالي مي بایست برابراصل ارائه گردد.
۱۲-کاربری زمین موضوع مزایده  فقط مسکونی می باشد و به اشخاص واجد شرایط ارائه دهنده خدمات مربوطه قابل واگذاری است و به هیچ وجه وتحت هیچ شرایطی درآینده تغییر کاربری نخواهد شد.

۱۳-باتوجه به ارائه مجوز ازمراجع ذیصلاح فراخوان با ارسال یک پاکت نیز بازگشایی می شود.
توضیحات:

-اسناد و مدارک پیشنهاد در مزایده  باید به ترتیب زیر و برابراصل شده در پاکتهای ارسالی قرار داده شود:
۱-۱ پاکت" الف "مربوط به ضمانتنامه تضمین شرکت درمزایده با قید مربوط به شماره آگهی) ر – ش –۱۱-۱۴۰۲ ( و اصل مدارک به صورت دستی تحویل اداره گردد.

۲-۱ پاکت "ب" مربوط به اسناد و مدارک موضوع مزایده شامل مدارک هویتي ، مدارک مربوط به توان اقتصادی موردتایید بانک مبني برموجودي حساب و گردش مالي حساب وتعهد نامه پیشنهاد دهنده درمورد عدم شمول 
قانون منع مداخله کارمندان در معاملات دولتی )قابل دریافت از سایت اداره( و همچنین برابراصل نمودن کلیه مدارک با قید مربوط به شماره آگهی) ر – ش-۱۱-۱۴۰۲ ( واصل مدارک به صورت دستی تحویل اداره گردد.

ضمنا رعایت موارد ذیل الزامی است:
۱-برگزاری مزایده  صرفا از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت می باشد و کلیه مراحل فرایند مزایده  از این طریق امکان پذیر می باشد.

۲-کلیه اطلاعات املاک و مستغلات شامل مشخصات، شرایط و نحوه فروش در برد اعلان عمومی سامانه مزایده ، قابل مشاهده ، بررسی و انتخاب می باشد.
۳- علاقمندان به شرکت در مزایده جهت کسب اطلاعات بیشتر از سامانه تدارکات الکترونیک دولت می توانند با تلفن گویا ۱۴۵6 تماس حاصل نمایند .
اطلاعات تماس دفاترثبت نام سایراستانها درسایت سامانه) www.setadiran.ir(  بخش ثبت نام /پروفایل تامین کننده/مزایده  گزارموجود است.

همچنین متقاضیان محترم جهت کسب اطلاعات بیشترمی توانند به معاونت املاک وحقوقی و یا به سایت  اداره کل راه و شهرسازی استان مرکزی به نشانیwww.markazi. mrud.ir مراجعه نمایند.

  اداره کل راه و شهرسازي استان مرکزي



اقتصاد2
ایران

صدور برگه های مالیاتی برای 
بانک های متخلف 

رئیس هیات عامل صندوق ملی مسکن گفت: 
امیدوار هستیم با کمک بانک مرکزی و طبق 
دســتور ارائه شده در شــورای عالی مسکن 
قرارداد پرداخت یک میلیون تسهیلات نهضت 

ملی مسکن منعقد شود.
مهدیار اســماعیلی گفــت: در کارگروه ملی 
مسکن مقرر شــد که با کمک بانک مرکزی 
قرارداد پرداخت یک میلیون وام مســکن تا 
پایان سال منعقد و تسهیلات پرداخت بشود. 
رییس هیأت عامل صندوق ملی مســکن با 
اشــاره به روش های دیگر تامین مالی طرح 
نهضت ملی مسکن علاوه بر منابع بودجه ای 
و بانکی گفت: اســتفاده از بازار ســرمایه یا 
بازار های مــوازی از روش هــای دیگر تأمین 

مالی است.
وی ادامــه داد: در حال حاضر ســازمان ملی 
زمین و مسکن، شرکت مادرتخصصی عمران 
شهر های جدید و شــرکت بازآفرینی شهری 
به عنــوان زیــر مجموعه هــای وزارت راه و 
شهرســازی گردش منابع خــود را از طریق 
صندوق شروع کردند که پیش بینی می کنیم 
۱۰ هزار میلیارد تومــان به ظرفیت اعتباری 
صندوق ملی مسکن با این روند در سال آینده 

اضافه شود.
او افــزود: در حــال حاضر رونــد پرداخت 
تســهیلات ســاخت مســکن به ویژه برای 
پروژه های نهضت ملی مســکن  توسط بانک 
هابه ویژه بانک های خصوصی چندان مناسب 
نبوده و همین موضوع خود باعث شــده که 
برخی از متقاضیان وســازندگان با مشــکل 
مواجه شــود و ما امیدواریم با همکاری بانک 

مرکزی و پیگیری آن این روند اصلاح شود.
اسماعیلی بیان کرد: طبق قانون از بانک های 
متخلفی کــه در زمینه پرداخت تســهیلات 
نهضت ملی مسکن کوتاهی کرده اند جریمه 
اخذ شــود که در ایــن زمینه ســازمان امور 
مالیاتی برگه های مالیاتــی برای آن ها صادر 
کرده اســت، اما هنوز مبلغی به این صندوق 

واریز نشده است.

افزایش ۳۰ درصدی صادرات 
به عراق

عضو اتاق بازرگانی مشترک ایران و عراق از صادرات 
۶.۲ میلیارد دلار کالا به عراق در ۸ ماهه امسال خبر 
داد و گفت: صادرات به این کشور رشد ۳۰ درصد 
داشــته و با توجه به افزایش قابل توجه مبادلات 
دو کشور، پیش بینی ها نشــان می دهد صادرات 
به عراق تا پایان ســال با ثبت رکورد جدید به ۱۰ 
میلیارد دلار برسد. »سید حمید حسینی« اظهار 
کرد: بر خلاف همه مشکلاتی که در زمینه تامین 
ارز و نرخ ارز در عراق وجود داشــت اما روند رشد 
صادرات کالاهای ایرانی به این کشــور ادامه دارد 
و ماهانه به طور متوســط ۷۷۵ میلیون دلار کالا 
به کشور عراق می کنیم. عضو اتاق بازرگانی ایران 
و عراق با بیان اینکه کشور عراق همچنان دومین 
مقصد کالای صادراتی ایران است، افزود: عراق از 
آغاز سال نو میلادی اســتفاده از ارزهای خارجی 
در مبادلات داخلی را ممنوع کرده و از طرف دیگر 
بانک های این کشور امکان حواله ارز برای کالاهای 

ورودی از ایران، سوریه، روسیه و ونزوئلا را ندارند.
وی خاطرنشان کرد: بر همین اساس واردکنندگان 
کالا از این مقاصد باید ارز خــود را با نرخ بالاتر از 
بازار تهیه کنند که این این موضوع امکان صادرات 
اقلام و تجهیزات ایرانی برای پروژه های دولتی را 
سخت کرده و در صورتی که راه حلی اتخاذ نشود، 
می تواند ایران را از بازار بزرگ نوســازی و توسعه 

عراق محروم کند.
حسینی تاکید کرد: در ۸ماهه امسال ایران بیش 
از ۶ میلیــارد و ۲۰۰ میلیــون دلار کالا به عراق 
صادرات شــده که این رقم ۳۰ درصد افزایش را 
نسبت به مدت مشابه سال گذشته نشان می دهد 
و امیدواریم که امســال صادرات به این کشور با 
عبور از ۱۰ میلیارد دلار رکــورد جدیدی را ثبت 
کند. این فعال اقتصادی تصریح کرد: گاز شهری 
اولین محصول صادراتی ایران به عراق اســت که 
در ۹ ماه گذشته با حداکثر ظرفیت انجام شد، البته 
اخیراً به دلیل رشد مصرف گاز در کشورمان، این 
صادرات به حداقل رسیده و نیروگاه های عراق را با 
مشکل مواجه کرده است که مجبور به جایگزینی 
سوخت مایع شــده اند. وی بیان کرد: اخیراً عراق 
درصدد جلب رضایت ایران برای ترانزیت و سواپ 
گاز ترکمنستان از طریق ایران است تا نگران قطع 
گاز برای تولید بیش از چهار هزار و ۵۰۰ مگاوات 

برق نباشد.

اخبار

معاون توسعه کارآفرینی و 
اشتغال وزارت تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی با بیان اینکه 
افزایش نرخ مشــارکت و 
کاهش تعــداد بیکاران به 
معنای رونق بازار کار اســت، گفت: نرخ بیکاری در 
۲۴ استان تک رقمی شده و امیدواریم به عنوان یک 
هدف در پایان دولت سیزدهم نرخ بیکاری را در تمام 
استان های کشور تک رقمی شود. »محمود کریمی 
بیرانوند« در نشســت خبری به تشــریح مصوبات 
شورای عالی اشــتغال، فرآیند و دلایل کاهش نرخ 
بیکاری در کشــور و موضوعات مربوط به اشتغال 

کشور پرداخت.
وی افزود: یکی از مهم تریــن فاکتورهای بازار کار، 
نرخ بیکاری فارغ التحصیلان اســت که این پیام را 
می دهد چه تعداد از جمعیت شــاغلان و بیکاران 
فارغ التحصیل هستند و تحلیل های آن برای کیفی 
بودن بازار کار بسیار مهم اســت که این عدد در ۳ 
فصل اخیر کاهشــی بوده و اکنون به ۱۱.۴ درصد 

رسیده است و شیب کاهشی دارد.
معــاون وزیــر کار گفت: فاصلــه نــرخ بیکاری 
فارغ التحصیلان و نرخ بیکاری خرد نشان می دهد 
چه تعداد از مشاغل کیفی بوده است. در سال ۱۴۰۰ 
این تفاوت تقریباً حدود ۴.۵ درصد بود که در آخرین 

گزارش مرکز آمار به ۳.۵ درصد رسیده است. فاصله 
۶ درصدی نــرخ بیکاری فارغ التحصیــلان با نرخ 

بیکاری کل را کاهشی شده است.
کریمی بیرانوند ادامه داد: نرخ اشتغال ناقص نیز با 
روندی کاهشی رو به رو بوده از ۱۰.۶ درصد از پاییز 
۱۴۰۰ به ۸.۱ درصد در پاییز ۱۴۰۲ رسیده است. 
نرخ بیکاری جوانان ۱۸ تا ۳۵ ســال هم که بیانگر 
امید جوانان برای یافتن شغل یا دسترسی آن ها به 

پیدا کردن شغل اســت که از ۱۶.۱ درصد به ۱۴.۴ 
درصد در پاییز ۱۴۰۲ رسیده است.

وی تصریح کرد: متغیر دیگر در آمار نیروکاری مرکز 
آمار ایران، مربوط به نرخ مشارکت اقتصادی است. 
اگر نرخ مشارکت افزایشی و بیکاری کاهشی باشد 
به معنای رونق بازار اســت. این نرخ نیز ۰.۵ درصد 
افزایش داشــته به طوری که تعداد نرخ مشارکت 
)جمعیت فعال( از ۴۰.۹ درصد در پاییز ۱۴۰۰ به 

۴۱.۵ درصد در پاییز ۱۴۰۲ رســیده است. معاون 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی خاطرنشان کرد: 
اگر بخواهیم به شاخص های اختصاصی حوزه زنان 
را بررسی کنیم، نشــان می دهد که جمعیت فعال 
زنان به نسبت پاییز ۱۴۰۰ حدود ۵۰۰ هزار نفر و 
جمعیت شاغل بانوان نیز در این مدت بیش از ۶۰۰ 
نفر افزایش داشته اســت. نرخ مشارکت اقتصادی 
زنان هم نســبت به پاییز ۱۴۰۰ حدود ۱.۵ درصد 

افزایش یافته و سرعت رشد بالایی دارد.
کریمی بیرانوند تصریح کرد: نرخ بیکاری زنان جوان 
در پاییز ۱۴۰۰ عدد ۳۹.۷ بود که در پاییز امسال به 
۲۷.۹ درصد رسیده و ۹ درصد کاهش را تجربه کرده 
اســت. نرخ بیکاری ۱۸ تا ۲۵ سال نیز حدود چهار 
درصد کاهشــی یافته. اینها نشان می دهد که آمار 
و ارقام حوزه زنان از هر جهتی رشــد مثبت داشته 
و ارقــام امیدوارکننده اســت. وی تاکید کرد: نرخ 
بیکاری در ۲۴ استان تک رقمی شد که امیدواریم 
در پایان دولت سیزدهم بتوانیم نرخ بیکاری را در 

تمام استان های کشور تک رقمی کنیم.
معاون وزیر کار گفت: هنوز برای رســیدن به نقطه 
مطلوب فاصله داریم؛ اما اتفاقاتــی که رخ داده به 
سمت روند مطلوب است. وضعیت بازار کار نسبت 
به گذشته بهبود یافته و رکوردهای قابل توجهی در 
حال ثبت است. امیدواریم با برنامه ریزی های انجام 
شده تا پایان دولت ســیزدهم به وضعیت مطلوب 

نزدیک شویم و آن را به سمت پایدار شدن ببریم.

نرخ بیکاری در ۲۴ استان تک رقمی است

کاهش اشتغال ناقص در کشور

یورو استات اعلام کرد:
تجارت ۳۷۰۰میلیون یورویی 

ایران و اروپا 
یــورو اســتات از مبــادلات تجــاری بیــش از 
۳۷۰۰میلیون یورویی ایــران و اتحادیه اروپا در 
۱۰ماهه ۲۰۲۳ خبر داد. مرکز آمار کمیسیون اروپا 
)یورو استات( کل مبادلات تجاری ایران و ۲۷ عضو 
اتحادیه اروپا در ۱۰ ماهه ۲۰۲۳ را ۳ میلیارد و ۷۶۱ 

میلیون یورو اعلام کرد.
مبادلات تجاری ایران و اتحادیه اروپا در ماه های 
ژانویه تا اکتبر ۲۰۲۳ با کاهش ۱۳درصدی نسبت 
به مدت مشابه سال قبل مواجه شــده است. در 
۱۰ماهه ســال ۲۰۲۲ کل مبــادلات دو طرف ۴ 
میلیارد و ۳۶۷ میلیون یورو اعلام شده بود. میان 
اعضای اتحادیه اروپا آلمان بیشــترین سهم در 
تجارت با ایران را داشته به طوری که ۳۱ درصد از 
کل تجارت ایران با اروپا مربوط به این کشور بوده 
است. آلمان در ۱۰ماهه ۲۰۲۳ بالغ بر ۱۹۱ میلیون 
یورو کالا از ایران وارد و ۹۷۷ میلیون یورو کالا به 

ایران صادر کرده است.
بر اساس این گزارش صادرات اتحادیه اروپا به ایران 
در ۱۰ ماه نخســت ۲۰۲۳ با کاهش ۱۰درصدی 
نسبت به مدت مشابه ســال قبل مواجه شده و از 
۳ میلیارد و ۴۷۸ میلیون یورو در ماه های ژانویه تا 
اکتبر سال ۲۰۲۲ به ۳ میلیارد  و۱۱۴ میلیون یورو 

در مدت مشابه سال ۲۰۲۳ رسیده است.
واردات اتحادیه اروپا از ایــران در ماه های ژانویه تا 
اکتبر ۲۰۲۳ نیز افت ۲۷درصدی داشته و به ۶۴۷ 
میلیون یورو رسیده است، اتحادیه اروپا در مدت 
مشابه ســال قبل ۸۸۹ میلیون یورو کالا از ایران 
وارد کرده بود. بر اساس این گزارش در دهمین ماه 
سال ۲۰۲۳ صادرات اتحادیه اروپا به ایران نسبت به 
مدت مشابه سال قبل رشد ۳درصدی داشته و به 
۳۰۶ میلیون یورو رسیده است. واردات این اتحادیه 
از ایران در این ماه ۳۲ درصد کاهش داشته و به ۵۹ 

میلیون یورو بالغ شده است.

افزایش قیمت خودرو ادامه دارد
به گفته یک کارشناس بازار خودرو جریان افزایش 
قیمت انواع خودرو در کشور همچنان ادامه دارد 
و در یک ماهه گذشــته خودروهای وارداتی ۱۰ 
درصد، خودروهای چینی ۳۰ درصد و خودروهای 

تولید داخلی ۱۵ درصد افزایش قیمت داشتند.
محمود مخلص، کارشناس بازار خودرو در گفت وگو 
با ایلنا از افزایش قیمت انواع خودرو در بازار ایران در 
چند هفته گذشته خبر داد و گفت: از حدود یک ماه 
پیش قیمت خودروهای خارجی ۱۰ درصد افزایش 
را تجربه کرده، تقاضا برای انــواع خودرو از جمله 
خودروهای وارداتی بالا و عرضه پایین اســت؛ در 
چنین شرایطی اخبار مربوط به وارد نشدن خودرو 
که از حدود یک ماه پیش از منابع غیرسمی نشر 
داده شده جو بازار را از خود متاثر کرد و این افزایش 

قیمت را رقم زد.
وی افزود: هر چند مجلس هم به رکود بازار خودرو 
واکنش نشان داد و دولت را برای تغییر این رویه 
تحت فشار گذاشت اما هنوز اتفاقی رخ نداده که 
بر بازار خودروی کشور به طور واقعی تاثیر بگذارد و 
زمینه کاهش قیمت را فراهم آورد. این موضوع در 
مورد خودروهای داخلی هم صادق است و هر آنچه 
در مورد تولید و واردات خودرو اطلا ع رسانی شده 
تنها در حد حرف است و هنوز بازار خودروی کشور 

عملکردی را مشاهده نکرده است.
این کارشــناس ادامه داد: افزون بر اینها افزایش 
قیمت دلار در روزهای اخیر هم احتمال کاهش 
قیمت خودروهای وارداتی را در ابهــام قرار داده 
و حتی می توانــد به افزایش بیشــتر این قیمت 
اقلام را دامن بزند. همچنین افزایش قیمت دلار 
سرمایه داران را در معامله انواع ماشین های خارجی 

و حتی داخلی مردد کرده است.
مخلص در ادامه از افزایــش ۳۰ درصدی قیمت 
ماشــین های چینی در ماه جاری خبــر داد و در 
تشریح قیمت انواع خودروهای چینی در بازار گفت: 
در حال خودروهای جک G۷ یک میلیارد و ۸۵۰ 
میلیون تومان، لاماری یک میلیارد و ۸۰۰ میلیون 
تومان، فیدیلیتی یک میلیــارد و ۹۵۰ میلیون 
تومان، هایما S۵ یک میلیارد و ۷۵۰ میلیون تومان، 
دیگنیتی پرســتیژ یک میلیارد و ۹۲۵ میلیون، 
تیگو۷ و پرومکس یک میلیــارد و ۹۵۰ میلیون 

معامله می شوند.
وی اضافه کرد: ماشــین های تولید داخل نیز به 
دلیل محدودشدن عرضه همچنان جریان افزایش 
قیمت را تجربه می کنند و قیمت آنها در چند هفته 
گذشــته ۱۵ تا ۲۰ درصد رشد داشــته است؛ در 
حال حاضر پژو پارس TU۵  تقریبا ۷۳۸ میلیون 
تومان، ۲۰۷  اتومات ۹۲۲ میلیون تومان، سمند 
ســورن پلاس ۵۶۰ میلیون تومان، تارای اتومات 

یک میلیارد و ۷۲ میلیون تومان معامله می شوند.
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بانک مرکــزی با ابــلاغ بخشــنامه ای اعلام کرد 
بانک ها حق ارائه گواهی ســپرده در قبال دریافت 
شــمش طلا را ندارند. به گــزارش روابط عمومی 
بانک مرکزی؛ این بانک با صدور بخشنامه شماره 
۲۶۰۷۸۵ /۰۲ بــه تاریــخ ۲۴/ ۱۰/ ۱۴۰۲  خطاب 
به تمامی بانک ها و مؤسســات اعتبــاری تاکید 
کرد: "مؤسســات اعتباری مجازنــد وفق بند )۷ -

۳( مقررات ناظر بر عملیات مجــاز بانکی مصوب 
جلســه مورخ ۲۷/ ۱۰/ ۱۳۹۰  شورای محترم پول 
و اعتبار، اقدام به »قبول و نگاهداری اشیا گرانبها، 
 اســناد و اوراق بهادار و اجاره صنــدوق امانات به 

مشتریان« نمایند. 
لیکن اخیراً برخی مؤسسات اعتباری با استناد به 
آن و بر خلاف روال و قواعد متعارف اجاره صندوق 
امانات، در لوای ارائه خدمات دریافت و نگهداری اشیا 
گرانبهای اشخاص، مبادرت به اخذ مسکوکات طلا و 
شمش طلا از مشتریان کرده و در قبال تأییدیه ای که 
در این رابطه صادر می کنند، موجبات صدور گواهی 
برای شخص امانت دهنده با استفاده از سازوکارهای 
بورس کالا را فراهم می کنند که قابلیت معامله دارد.

بدیهی است این اقدام موجب ایجاد فضای سفته بازی 
و افزایش قیمت ها به صــورت کاذب و غیرواقعی 
و حبابی شــده و می تواند از یک سو تفاوت قیمت 
مبادلاتی با ارزش ذاتی شمش و مسکوکات طلا را 

تشدید کند و از سوی دیگر، اسباب تضییع حقوق 
و منافع عامه را فراهم کند. بر این اســاس، از تاریخ 
ابلاغ این بخشــنامه أخذ مسکوکات و شمش طلا 
از اشخاص ولو به صورت امانت که منتج به صدور 
گواهی از طریق سازوکار بورس کالا و غیر آن شود، 
صرفاً پس از أخذ مجوز از بانک مرکزی امکان پذیر 
می باشد. لذا مقتضی است به قید فوریت، هرگونه 
طرحی که واجد مشــخصات و مختصات فوق در 
آن مؤسسه اعتباری، در حال اجراست متوقف شده 
و با فراخوان مناســب، نســبت به استرداد تمامی 
مســکوکات و شــمش های طلای اخذ شده در 

کوتاه ترین زمان ممکن اقدام گردد.
یادآور می شود، این بانک به استناد اختیارات خود 
مقرر در قوانین بالادستی به ویژه قانون بانک مرکزی 
جمهوری اســلامی ایران، برای انتظام بخشــی و 
تسهیل مبادلات طلا، تدابیر خاصی را در این رابطه 
از طریق ســازوکار مرکز مبادله ارز و طلای ایران 
در دســتور کار دارد که متعاقباً جزئیات آن اعلام 

خواهد شد.
با توجه به مراتب مذکور، مقتضی است مراتب به قید 
تسریع و با لحاظ مفاد بخشنامه شماره ۱۴۹۱۵۳  /۹۶ 
مورخ ۱۶  /۵  /۱۳۹۶ به تمامی واحدهای ذیربط آن 
بانک   / مؤسســه اعتباری غیربانکی ابلاغ شده و بر 

حسن اجرای آن نیز نظارت دقیق به عمل آید. 

در حالی با رای دیــوان عدالت اداری، ایرلاین ها 
قیمت پروازهای داخلی را افزایش داده اند که خبر 
می رسد رئیس این دیوان دستور موقوف الاجرا 
شــدن این رای تا اطلاع ثانوی را صــادر کرده 
است. شرکت های هواپیمایی داخلی از اواخر ماه 
گذشته با استناد به رای دیوان عدالت اداری اقدام 
به افزایش قیمت بلیت هواپیما در مســیرهای 

داخلی کردند.
بر این اساس با شکایت شرکت های هواپیمایی 
دیوان عدالت اداری رای داد که ستاد تنظیم بازار 
مجاز به نرخ گذاری در بخش حمل ونقل هوایی 
داخلی نیســت. افزایش قیمت بلیت پروازهای 
داخلی واکنش وزارت راه و شهرسازی را به دنبال 
داشــت و بلافاصله پــس از اطلاع رســانی این 
وزارتخانه با همراهی سازمان تعزیرات حکومتی 
دفتر دو ایرلایــن متخلف فــرودگاه مهرآباد را 

پلمب کردند.
در ادامــه مدیــرکل دفتــر بازرســی و حقوق 
شهروندی وزارت راه  و شهرسازی از اعلام جرم 
علیه ۹ شــرکت  هواپیمایی بخــش خصوصی 
کشــور به دلیل گرانفروشی خبر داده گفته بود: 
شرکت های هواپیمایی موظف به رعایت نرخنامه 
مصوب سازمان هواپیمایی کشوری هستند، این 
نرخنامه خردادماه امسال به ایرلاین ها ابلاغ شده 

و فروش بالاتر از این نرخ هــا تخلف بوده و با آن 
برخورد خواهد شد.

حسین مذنب با اشاره به گشت مشترک وزارت 
راه و شهرسازی و ســازمان تعزیرات حکومتی 
از فــرودگاه مهرآباد )عصر جمعــه ۲۲ دیماه(، 
افزود:  پس از دریافت شکایت های مردمی از این 
فرودگاه بازدید به عمل آمد و دفتر دو شــرکت 
هواپیمایی متخلف به صورت موقت پلمب شد. 
مدیــرکل دفتر بازرســی و حقوق شــهروندی 
وزارت راه  و شهرســازی تاکیــد کــرد: مرجع 
 قیمت گــذاری بلیت هواپیمایی شــورای عالی 

هواپیمایی است.
این در حالی است که رئیس کمیسیون عمران 
از توقف اجــرا رای دیوان عدالــت اداری خبر 
داده است. موضوعی که مســئولان وزارت راه و 
شهرســازی آنرا تایید می کنند. بر این اساس با 
دستور رئیس دیوان عدالت اداری رای این دیوان 
در خصوص آزادســازی قیمت بلیت هواپیما تا 
اطلاع ثانوی موقوف الاجرا شده است. مشخص 
نیست این دستور به شــرکت های هواپیمایی 
داخلی ابلاغ شده یا خیر. اما آنچه در سایت های 
فروش مشهود است این که فعلًا قیمت ها به نرخ 
مصوب سازمان هواپیمایی کشوری در خردادماه 

امسال بازنگشته است.

معاون فناوری های نوین بانک مرکزی، از شناســایی بیش از ۲۰ هزار درگاه 
پرداخت اینترنتی مرتبط با قمارخانه داران و تشــکیل پرونده قضایی برای 
صاحبان آنها همچنین شناسایی بیش از ۷۲ هزار کارت اجاره ای در شبکه 
بانکی خبر داد. به گزارش تسنیم، ســایت های قمار و شرط بندی باوجود 
اخطارهای متعدد همچنان درحال فعالیت هستند و نکته مهم اینجاست که 
عمده پرداختی ها در این سایت ها به صورت علنی و رسمی از طریق شبکه 

بانکی و حتی اپلیکیشن های پرداخت انجام می شود.
چگونگی اســتفاده از درگاه های پرداخت در سایت های شرط بندی و قمار 
سوال مهمی است که همواره از بانک مرکزی پرسیده می شود.  چطور می شود 
سایت های قمار و شرط بندی که ماهیت شان مشخص است براحتی در فضای 

مجازی و ... از درگاه های پرداخت مجاز بانک ها استفاده می کنند؟ 
پدیده کارت های اجاره ای و درگاه های پرداخت سایت های شرط بندی موضوع 
مهمی است که حتما نیازمند همکاری سایر دستگاه ها در کنار بانک مرکزی 
اســت؛ بانک مرکزی در همین ارتباط تأکید دارد: برای مقابله با این پدیده 
نیازمند اقدامات همه جانبه و فرادستگاهی در کشور هستیم تا بتوانیم به صورت 
هماهنگ و فرایندی با پدیده قمار و شرط بندی در فضای مجازی مقابله کنیم.

معاون فناوری های نوین بانک مرکزی ضمن تشریح اقدامات انجام شده در 
این بانک برای مبارزه با کارت های اجاره ای و سایت های شرط بندی به بیان 

توضیحاتی درباره این پدیده پرداخت که در ادامه می خوانید؛
مهران محرمیان معاون فناوری با اشــاره به اینکه مبارزه بــا پدیده قمار و 
شرط بندی سایبری، موضوعی چندوجهی است و برخورد موثر با این جرم 
و محدودسازی عاملان آن نیازمند اقدام در ابعاد مختلف انتظامی، قضایی، 
فرهنگی، اجتماعی، فناوری اطلاعات و ارتباطــات و البته خدمات بانکی و 
پرداخت است، تاکید کرد: پدیده مجرمانه قمار و شرط بندی در کشور دارای 
اکوسیستم پیچیده ای است که نباید آن را صرفاً رفتاری شخصی و متکی به 
افراد مجرم دانست. لذا بانک مرکزی با بررسی  و تحقیقات عمیق و گسترده، 
در گام نخست بازیگران این حوزه را از منظر عملیات بانکی و مبادلات مالی در 
۳ شاخه شامل سرشاخه های اصلی، قمارخانه داران و نیز قماربازان شناسایی 

و دسته بندی نمود.
محرمیان افزود: بررسی مدل فرایندی قمار و شرط بندی در فضای مجازی 
نشــان می دهد برای مقابله با این پدیــده نیازمند اقدامــات همه جانبه و 
فرادستگاهی در کشور هستیم تا بتوانیم به صورت هماهنگ و فرایندی با پدیده 
قمار و شرط بندی در فضای مجازی مقابله کنیم. بر این اساس، کارگروهی با 
همکاری دادستانی کل کشور، مرکز ملی فضای مجازی، دادسراهای ناحیه 

۳۸ و ۳۲ تهران تشکیل شده و اقدامات قابل توجهی نیز در دستور کار بوده که 
خوشبختانه نتایج موثری حاصل گردیده است؛ که البته برای اثربخشی بیشتر 
این اقدامات، نیازمند هماهنگی لازم و دقیق بین دستگاه ها و نهادهای مسئول 
هستیم. لازم به ذکر است در این کارگروه پیشنهادهای متعددی از سوی بانک 
مرکزی به سایر نهادهای مسئول نیز ارائه شده تا نهایتاً هزینه این رفتار مجرمانه 
برای مرتکبان و مسببان افزایش یابد. معاون فناوری های نوین بانک مرکزی 
ادامه داد: ما در بانک مرکزی به عنوان متولی و ناظر حوزه »خدمات بانکی و 
پرداخت« در اولین و یکی از مهم ترین اقدامات در حوزه مبارزه با قمار و شرط 
بندی سایبری، ضمن شناسایی بازیگران اصلی در حوزه تبادلات مالی این 
اکوسیستم، اقدامات خود را در چهار محور اصلی شامل مقابله با قمارخانه داران، 
مقابله با قماربازان، یافتن سرشاخه های اصلی و نهایتاً انجام سلسله اقدامات 
پیشگیرانه برای جلوگیری از اقدامات فریب کاربرانه در شبکه های اجتماعی و 

فضای مجازی، برنامه ریزی و متمرکز ساختیم.

ارسال پیامک هشدار و اخطار از سوی دادستانی به متخلفین در 
پی رصد سوءرفتار افراد در شبکه بانکی و پرداخت

محرمیان افزود: در راستای انجام سلسله اقدامات پیشگیرانه و تحذیری، در 
بانک مرکزی و برخی بانکهای کشور با توسعه الگوریتم های هوشمند اقدامات 
موثری درجهت شناسایی سوءرفتار افراد در شبکه بانکی و پرداخت صورت 
پذیرفته است و براساس این شناسایی ها با همکاری دادستانی محترم کل 
کشور و شبکه بانکی، به افراد مرتکب بزه قمار پیامک اخطار و هشدار ارسال 
شــده که اتفاقا موثر نیز بوده، به طوری که نرخ ارتکاب این دسته از تخلفات 
حکایت از توقف بیش از ۷۰ درصد فعالیت قماربازان پس از دریافت پیامک 
هشدار داشته و البته تمهیداتی نیز از سوی بانک مرکزی در دست بررسی 
است تا با توسعه بسترهای اعتبارسنجی، رفتارهای مجرمانه و مشکوک افراد 
در شبکه بانکی و پرداخت الکترونیک، در امتیاز اعتبارسنجی ایشان نیز مورد 

استناد قرار بگیرد.
وی در بخش دیگــری از این گفت و گو به تشــریح اقدامات عملیاتی بانک 
مرکزی که به طور مستمر در حال انجام و پیگیری است، پرداخته و تصریح 
کرد: رصد مداوم و به روزرسانی خدمات نوین پولی و مالی به منظور پیشگیری 
از مخاطــرات احتمالی در زمینه قمــار در فضای مجازی، ســامان دهی و 
مسدودسازی درگاه ها و ابزارهای متخلف حوزه پرداخت برای مقابله با قمار، 
فراهم سازی امکان محدودسازی دسترسی به خدمات بانکداری و پرداخت 
الکترونیکی از مبدأ نشانی های اینترنتی خارجی از کشور یا مراکز داده خارجی 

 از جمله اقدامات و برنامه های بانک مرکزی برای مقابله با قمار و شرط بندی 
سایبری است.

اســتفاده از ابزارهای تنبیهی برای ارائه دهندگان خدمات 
پرداخت به شبکه قمار، در دستور کار بانک مرکزی است

محرمیان همچنین با تاکید بر اینکه اقدامات بانک مرکزی طی سه سال گذشته، 
منجر به کاهش قابل ملاحظه آمار سواستفاده از روش هایی مانند سوءاستفاده از 
واسطه های نرم افزاری برنامک های پرداخت، سوءاستفاده از درگاه های پرداخت 
اینترنتی، سوءاستفاده از ابزارهای بانکداری الکترونیکی در سایت های قـمار و 
شرط بنـدی شده است، افزود: با توجه به اقدامات انضباطی اثربخش درخصوص 
تخلفات مرتبط با بکارگیری درگاه هــای پرداخت الکترونیکی در حوزه قمار و 
شرط بندی مجازی، در حال حاضر شــیوه اصلی تخلفات مالی، سوءاستفاده از 
روش کارت به کارت از سوی متخلفین است؛ به نحوی که قمار باز راساً نسبت به 
انجام عملیات انتقال وجه به کارت قمارخانه دار اقدام مینماید. شایان ذکر است، 
با توجه به اقدامات تکمیلی نظارتی در پایش عملیات انتقال وجه کارت به کارت، 
آمار این بخش نیز با توجه به اعمال محدودیت ها و اقدامات صورت گرفته از سوی 
بانک مرکزی، کاهش قابل توجهی داشته؛ به نحوی که میزان سواستفاده از این 
شــیوه نیز، حدود ۸۰ درصد کاهش یافته است. معاون فناوری های نوین بانک 
مرکزی گفت: با توجه به اینکه عمده سواســتفاده از سرویس کارت به کارت از 
طریق مسیر واسط های نرم افزاری کارت به کارت صورت می گیرد، بانک مرکزی 
علاوه بر برگزاری نشست های متعدد با شرکت های ارائه دهنده خدمات پرداخت 
و همچنین بانک ها و موسسات اعتباری با هدف ارائه و بررسی گزارش های ماهانه 
در خصوص میزان سوءاستفاده از هر بستر یا سرویس ارائه دهنده خدمات پرداخت 
و نیز اشتراک گذاری راهکارهای مقابله با سوءاستفاده از خدمات پرداخت در قمار 
و شرط بندی سایبری، با استفاده از ابزارهای کنترلی و تنبیهی نیز در این حوزه 
اعمال قانون کرده و مطابق نص صریح قوانین و مقررات جاری، اقدامهای انضباطی 
متعدد و متنوعی شامل جرایم ریالی، مسدودسازی درگاه ها و نرم افزارهای واسط 
و محدودسازی عملکرد پذیرندگان مالی خاطی را اعمال نموده است. محرمیان 
تاکید کرد: بانک مرکزی در مبارزه با قمار و شرط بندی در فضای مجازی همکاری 
نزدیک و مستمری با ســایر نهادها از جمله قوه قضائیه، دستگاه های نظارتی و 
پلیس فتا دارد. این همکاری ها شامل مواردی از جمله شناسایی اجاره دهندگان 
کارت های بانکی به قمارخانه های ســایبری، قماربازان، سرشاخه های قمار و 
شرط بندی و متولیان شناسایی شده در لایه های مختلف قمار و ارجاع و این گزارش 

ها به نهادهای مسئول است.

توقف رای دیوان برای آزادسازی بلیت هواپیما بخشنامه بانک مرکزی برای جلوگیری از سفته بازی و افزایش قیمت طلا

بیش از ۲۰ هزار درگاه پرداخت اینترنتی مسدود شد

شناسایی ۷۲ هزار کارت اجاره ای در شبکه قمار

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com



3 بازار

قائم مقام وزیر کشــاورزی در امور تجارت و تنظیــم بازار از کاهش 
قیمت گوشــت قرمز در نیمه دوم اســفند خبر داد. وی همچنین 
قیمت گوشــت قرمز را حول و حوش 600 هزار تومان اعلام کرد و 
گفت: گوشت تنها در مغازه های بالای شــهر با قیمت 700 هزار به 

فروش می رود.
علیرضا پیمان پاک، قائم مقــام وزیر کشــاورزی در امور تجارت و 
تنظیم بازار در گفت وگو با ایلنا از کاهش قیمت گوشــت قرمز خبر 
داد و گفت: تولید گوشت قرمز در بهار ســال آینده افزایش خواهد 
داشت و این افزایش عرضه به معنای بهبود قیمت ها خواهد بود. وی 

در پاسخ به اینکه قیمت گوشت گوسفندی تا 700 هزار تومان پیش 
رفته است، اظهار کرد: گوشت 700 هزار تومانی برای فروشگاه های 
 بالاشهر است و قیمت گوشت قرمز بین 600 هزار تا 620 هزار تومان

 است.
پیمان پاک در ادامه خبر داد: واردات گوشت قرمز گرم از هفته گذشته 
افزایش پیدا کرده است، هر چند به دلیل تعطیلات کریسمس مدتی 
توقفی شده بود. معاون وزیر جهاد کشــاورزی خبر داد: از نیمه دوم 
اسفند سال جاری گوشــت دام پرواربندی شده تولید داخل هم به 
عرضه گوشت قرمز کشور اضافه می شود و همه اینها به کاهش قیمت 

این کالا می انجامد. بنابراین از نیمه دوم اسفند شاهد کاهش قیمت 
گوشت قرمز خواهیم بود.

پیمان پاک همچنین درباره ترخیص نشــدن کالاهای رسوب شده 
با وجود دستور ســران قوا گفت: دستور ســران قوا برای ترخیص 
90 درصدی اســت. وی اضافه کرد: ترخیص 100 درصدی نیاز به 
مکاتبه آقای وزیر دارد که روز شنبه این مکاتبه انجام شد و ترخیص 
100درصدی هم از روز یکشنبه انجام می شود. ترخیص 90 درصدی 
از 31 آبان انجام می شد. پیمان پاک در نهایت گفت: تعداد کالاهای 

رسوب شده در گمرکات ناچیز است.

مدیرعامل بنیاد ملی گندمکاران گفت: اعلام قیمت واقعی محصول 
یکی از شاخص های بسیار مهم رسیدن به تولید مطلوب و خودکفایی 
محســوب می شــود. علیقلی ایمانی گفت: قیمت خرید تضمینی 
محصولات کشــاورزی از جمله گندم بر مبنای ۴ فاکتور توســط 
نمایندگان اعضای شــورا در مرکز پژوهش های وزارت جهاد و پس 
از بررسی کار کارشناسی  مشخص شده است، حال اظهار نظر های 
مختلف در خصوص نرخ گندم نشــان می دهد که گویا از کشاورزی 

بیگانه هستند.
به گفته او، نرخ 19 هزار و ۵00 تومان به ازای خرید تضمینی هرکیلو 

گندم برای سال زراعی جدید توسط 7 نفر از اعضای شورای قیمت 
گذاری مورد رای قرار گرفت و قرار بود یک هفته بعد از اعلام تصویب، 
نرخ اعلام شود که متاســفانه تاکنون به بهانه های متعدد از جمله 

تخصیص ردیف اعتباری ابلاغ نشده است.
ایمانی ادامه داد: بنابر اعلام رسمی تورم کنونی ۴2.۵ درصد است، 
درحالیکه تولید مواد غذایی از این رقم بالاتر اســت. اما به هرحال 
برمبنای تورم 30 درصد نرخ 19 هزار و ۵00 تومان با احتساب تبصره 
اصلاح قیمت در صورت افزایش تورم بالای 30 درصد لحاظ شــود. 
هرچند کشاورزان این موضوع را باور ندارند که نرخ خرید در صورت 

افزایش تورم اصلاح شود، اما به هرحال قیمت خرید تضمینی گندم 
باید 19 هزار و ۵00 تومان اعلام شود.

مدیرعامل بنیاد گندمکاران با بیان اینکه کشاورزان به امید نرخ 19 
هزار و ۵00 تومان کشت را انجام دادند، افزود: یکی از شاخص های 
بسیار مهم رسیدن به تولید مطلوب و خودکفایی اعلام قیمت واقعی 
محصول است و تا زمانیکه قیمت واقعی نباشد، امیدی برای رسیدن 
به خودکفایی نیست. براین اساس انتظار می رود که نرخ 19 هزار و 
۵00 تومان هرچه سریع تر ابلاغ رسمی شود تا کشاورزان بتوانند در 

مرحله داشت هزینه کنند.

رئیس هیئت مدیره اتحادیه صادرکننــدگان فرآوردهای نفت، گاز 
و پتروشــیمی گفت: ما به جای اینکه برای پتروشیمی مشوق های 
صادراتی وضع کنیم؛ تهدید و تنبیه هــم می کنیم، 9 درصد ارزش 
افزوده را به 10 درصد رسانده و بنا نداریم به تولیدکننده برگردانیم و 
روی بهای تمام شده هم محاسبه می کنیم، قیمت خوراک و یوتیلیتی 
هم که پایدار نیســت. احمد معروفخانی در گفت وگو با ایلنا، درباره 
اوضاع تولید و توسعه پتروشیمی در ایران با بیان اینکه این صنعت در 
کشور ما شرایط چندان خوبی ندارد، اظهار داشت: دولت و مجلس 
همه فشارهای ناشی از مشکلات اقتصادی و کمبود بودجه را روی 
پتروشــیمی ها جبران می کنند البته طبیعی هم است چون سهم 
پتروشــیمی از کیک اقتصادی کشور عمده اســت با وجود اهمیت 

پتروشیمی هر روز یک مشکل عدیده ای را در این صنعت شاهدیم.
وی افــزود: در ســنوات اخیر دیده ایــم که قیمت خــوراک گاز و 
یوتیلیتی ها و عوارض همواره بالا رفته؛ اکنون هم در بودجه 1۴03؛ 9 
درصد ارزش افزوده را که باید عودت داده می شد به 10 درصد رسانده 
و حتی به عنوان قیمت تمام شده؛ تعیین کرده اند یعنی قرار نیست به 
تولیدکننده بازگردانده شود به این معنا که 10 درصد هزینه به سبد 
صنعت پتروشیمی اضافه می کنند، بنابراین صنعت پتروشیمی روز 

به روز توجیه اقتصادی خود را از دست می دهد.
رئیس هیئت مدیره اتحادیه صادرکنندگان فرآوردهای نفت، گاز و 
پتروشیمی گفت: از سوی دیگر باتوجه به عدم تنظیم گری صحیح 
وزارت نفت تعداد خیلی زیادی پتروشــیمی خوراک مایع داریم که 
اینها با ســرمایه گذاری چند صد میلیون دلاری ساخته شدند. اما 

نمی توانند از خوراک به طور کامل بهره مند شوند، به طوری که اکنون 
پتروشمی شازند، ایلام، امیرکبیر، بوعلی و نوری کمبود خوراک دارند، 
در صورتی که در تمامی آنها سرمایه گذاری شده و ظرفیت های خوبی 
ایجاد شده است. وی بیان داشت: اکنون برای توسعه زنجیره تولید 
پتروشمی نیاز به ســرمایه گذاری های جدیدی داریم اما وضعیت 
سرمایه گذاری خوب نیست زیرا هدف گذاری صحیح نیست و میزان 
سرمایه به بخش توسعه این صنعت بســیار کم است. از طرف دیگر 
شــرایط برای ورود ســرمایه گذار بخش خصوصی واقعی هم مهیا 
نیست زیرا روش سرمایه گذاری بدرستی اجرا نمی شود، مثلا همه 
توان را برای تزریق به یک پتروشیمی خاصی گذاشته اند که توجیه 
ندارد حال آنکه اگر روی زنجیره های دیگر سرمایه گذاری می کردند 

موجه تر بود.
معروفخانی تاکید کرد: مسائل و مشکلاتی که دولت روز به روز برای 
پتروشیمی ایجاد می کنند از جمله عوارض غلطی در بودجه 1۴03 
گنجانده شده، عدم سرمایه گذاری جدید و عدم تنظیم گری صحیح 
توسط متولیان امر منجر به این شده که آینده خوبی را برای صنعت 
پتروشمی کشــور نمی توان پیش بینی کرد حال آنکه پتروشیمی 
کشــوری مثل عربســتان که با تکنولوژی خاصی جلو می رود و با 

برنامه ریزی ایران در این صنعت قابل مقایسه نیست.
وی با بیان اینکه برنامه های پتروشــیمی در ایران منجر به از دست 
رفتن بازارهای این محصولات شده است، افزود: هزینه هایی که به 
این صنعت تحمیل شده منجر به این شده که روی قیمت تمام شده، 
مزیت رقابتی و قیمت کالای ما اثر بگذارد و باعث می شــود به مرور 

بازارهایمان را از دست بدهیم و نتیجه آن اینکه محصول عربستانی 
با قیمت پایین تر جایگزین می شود.

رئیس هیئت مدیره اتحادیه صادرکنندگان فرآوردهای نفت، گاز و 
پتروشیمی خاطرنشان کرد: ما در هیچ مقطع زمانی از بدو تاسیس 
صنعت پتروشــیمی تا به امروز تنظیم گری و هدف گذاری صحیح 
نداشــتیم، در هر مقطعی روی یک محصول مثــلا متانول مترکز 
کرده و ســرمایه گذاری ها را فقط به این حــوزه معطوف کرده ایم و 
امروز در داخل کشور از متانول اشباع شــده ایم. در صورتی که اگر 
همین ســرمایه گذاری را به ســمت زنجیره پلیمیری و پلی اتیلن 
ســنگین و گریدهای خاص می بردیم و با هدف گــذاری صحیح و 
زنجیره سرمایه و حمایت را به این بخش هدایت می کردیم؛ اکنون 
اوضاع بهتری داشتیم اما متاســفانه در هیچ مقطعی هدف گذاری و 
تنظیم گری درستی نداشــتیم. وی یادآور شد: تصمیمات اشتباه از 
جمله عوارض ها؛ روز به روز جذابیــت را از این صنعت می گیرد، ما 
به جای اینکه مشــوق های صادراتی وضع کنیم تهدید و تنبیه هم 
می کنیم، 9 درصد ارزش افزوده را به 10 درصد رسانده و بنا نداریم به 
تولیدکننده برگردانیم و روی بهای تمام شده هم محاسبه می کنیم، 
قیمت خوراک و یوتیلیتی هم که پایدار نیست و هر 3 یا 6 ماه یک بار 
با حکم دادگاه و دیوان و یا هر مرجع دیگری تغییر می کند، مسئله 
تعهد ارزی و سیاســت های غلطی که برای تعهد ارزی و تعیین نرخ 
خوراک و نرخ بازگشت ارز وضع می کنیم همه اینها جذابیت حضور 
در این صنعت را می گیرد، در این شرایط چه امیدی باید برای توسعه 

این صنعت داشت.

گوشت در مغازه های بالای شهر ۷۰۰ هزار تومان است 

خودکفایی گندم با اعلام قیمت منطقی محقق می شود
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مســعود ســپهرزاد، رئیــس اتحادیــه صنف 
فروشندگان فرش دســتباف تهران، می گوید: 
دچار خودتحریمی شده ایم؛ یعنی علاوه بر اینکه 
فرشمان در کنار نفت توسط آمریکا تحریم شده 
از داخل توسط مســئولان خودمان هم تحریم 
هستیم. فرش ایرانی با طرح هایی از چهارگوشه 
این سرزمین که هر کدام در کنار یکدیگر نقشه 
ایران را به زیبایی و کمال بر گستره ایران، پهن 
می کنند، نماد هویت، ملیت و اصالت و شناسنامه 

این دیر کهن است.
میراثی کــه این روزهــا حال خوشــی ندارد؛ 
چراکه هم رونق خود را از دســت داده و با وجود 
ظرفیت های لازم برای اینکه هم پای نفت، به رونق 
و شکوفایی اقتصاد کشور کمک کند، از امکانات 
لازم و کافی برای تولید و صادرات برخوردار نیست 
و از سوی دیگر برخی کشورهای دیگر هویتش 
را هم از او گرفته و فرش ایرانی را با نقشــه های 
کپی شــده به نام خود به دنیا صادر کرده و هیچ 
مقام مسئولی نیست که به فریاد این بازار اصیل و 
این صنف کهنه کار برسد. در واقع مسئولان هیچ 
قدمی برای از بین نرفتن فرش ایرانی برنمی دارند 
و این را رئیس اتحادیه صنف فروشندگان فرش 
دســتباف، می گوید با این توضیــح که ما دچار 
خودتحریم هم شــده ایم یعنی عــلاوه بر اینکه 
فرشمان در کنار نفت توسط آمریکا تحریم شده، 
از داخل توسط مســئولان خودمان هم تحریم 

هستیم.
در  گفت وگوی پایگاه اطلاع رسانی اتاق اصناف 
تهران با مسعود سپهرزاد، ابعاد مهمی از وضعیت 
فرش دستباف را بررسی کرده ایم. رئیس اتحادیه 
صنف فروشندگان فرش دستباف تهران با اشاره 
به تحریم های ظالمانه ای که کشــور ما دچارش 
هست، می گوید: امیدوار بودیم برجام به نتیجه 
برسد، تحریم ها برداشته شده و کالای استراتژیک 
فرش به جایگاه واقعی خود برگردد؛ اما متاسفانه 
تحریم ها به قوت خود باقی هستند و ما مشکلات 
بســیار زیادی در حوزه فرش داریم؛ این بازار در 
رکود کامل به ســر می برد و متاسفم که از سوی 
دولت هم حمایت آن چنانی نمی شویم و به جای 
اینکه با توجه به تحریم ما را حمایت کنند، هیچ 

قدمی برای ما برنمی دارند.
اما دولت مردان باید بــرای فرش چه کار کنند و 
رئیس اتحادیه صنف فروشندگان فرش دستباف 
چه انتظاری دارد؟ مســعود ســپهرزاد، توضیح 
می دهد که »عمدتا تجار خارجی، خواهان فرش 
دستباف بودند. وقتی آمریکا بعد از نفت، فرش را 
تحریم می کند، باید ببینیم علتش چیست و این 

کالا چه آسیبی به آمریکا می رساند؟«
به اعتقاد ســپهرزاد: »دولت باید برای بافندگان 
و تولیدکنندگان، تســهیلاتی در نظر بگیرد و یا 
وام هایی را می توانند اختصاص دهند.« او باز هم 
تاکید می کند که »می توانند کمک مان کنند؛ اما 
هیچ قدمی برنمی دارند.« رئیس اتحادیه صنف 
فروشندگان فرش دســتباف تهران با تاکید بر 
اینکه فرش دستباف، کالایی استراتژیک بوده، 
توضیح می دهد که حدود 10 تا 1۵ و در نهایت 
20 درصد این کالا، مصرف داخلی داشته و مابقی 
باید صادر شود و اینکه ما فرش های انباشته در 
بازار کشور داریم و کورســوی امیدی که درب 
بازارهای جهانــی به روی ما باز شــود. به گفته 

سپهرزاد، نمایشگاه دوموتکس در آلمان برگزار 
شده و متاســفانه تولیدکنندگان ایرانی به دلیل 
عدم حمایت از سوی دولت و به دلیل عدم صدور 
ویزا در کشــور آلمان ما نمی توانستیم شرکت 

کنیم.
او با بیان اینکه شــاید دو سه مورد شرکت هایی 
باشــند که فرش های ایرانی را توزیع می کنند، 
می گوید: این در حالی بود کــه روزی 10 تا 1۵ 
سالن در هانوفر متعلق به فرش دستباف ایران بود 
و امروز به یکی دو شرکت رسیده است. سپهرزاد 
به فعالیت سایر رقبا اشاره می کند با ذکر این نکته 
که »رقبای فرش ایرانی از ما پیشی گرفته و دارند 
کارشــان را انجام می دهند و این به دلیل عدم 
حضور ماست که آن ها عرض اندام می کنند؛ ما 
حضور نداریم و کشورهای دیگر مثل پاکستان، 

نپال و تا حدودی چین، سودش را می برند.«
اما همین فرش هایی که سایر کشورها به نام خود 
صادر می کنند، اصالتش ایرانی است و نقشه هایی 
که دارند به ایران برمی گرد. رئیس اتحادیه صنف 
فروشندگان فرش دســتباف تهران با تائید این 
نکته، می افزاید: نقشــه هایی بوده که از ما کپی 
کرده اند اما رنگ آمیزی جدید و به سلیقه مشتری 
روی آن پیاده کرده اند؛ دلیلش هم این است که 
سال های متمادی است که در نمایشگاه ها حضور 
داشته و با مشتری در تماس هستند و با سلیقه 
او آشــنا در حالی که ما از مشتری دور هستیم و 
ممکن اســت ایراداتی در رنگ های ما باشد اما 
اصالت فرش و طراحی هایــی که در فرش ایران 
وجود دارد، کاملا توسط کشورهای دیگر کپی و 

مورد استفاده قرار می گیرد.
به نظر می رســد اگر نقشــه های فرش ایرانی، 
ثبت می شد، شــاهد چنین اتفاق هایی نبودیم. 
ســپهرزاد، معتقد اســت که »ایــن کار دولت 
است؛ کار شخص نیســت؛ کار یک کشور است 
که نقشه ها را به ثبت جهانی رســانده و از کپی 
جلوگیری کند.« او می افزاید: فرش ایرانی، میراث 
فرهنگی کشورمان است و وقتی میراث شد باید 
ثبت جهانی شود که کشــورهای دیگر نتوانند 
کپی کنند؛ این درخواســت ها سالیانی است که 
از دولت وجود داشــته اما وقعی گذاشته نشده و 

درخواست ها اثری نداشته اند.
جداســازی مرکز ملی فرش از چارت سازمانی 
وزارت صمت و واگذاری آن بــه صنایع خلاق، 
ایرادی ست که ســپهرزاد به آن اشــاره کرده و 
می گوید: امید داشــتیم که مرکز ملی بتواند تا 
حدودی به نمایندگی از دولت از فرش حمایت 
کرده و به مشکلاتش رسیدگی کند؛ اما متاسفانه 
مرکز ملی فــرش از معاونت وزارت صمت خارج 
شده و به معاونتِ معاونتِ وزیر رسیده؛ یعنی آقای 
وزیر به معاونش و معاونش هم به معاونت صنایع 
خلاق داده است. به گفته او این یعنی دولت هم ما 
را تحریم کرده و ما دچار خودتحریمی هستیم؛ 
یعنی هم از بیرون دچار تحریم هســتیم و هم از 

درون کشور.
به گفته رئیس اتحادیه صنف فروشندگان فرش 
دستباف تهران »در کشور ما دو میلیون بافنده 
در تولید فرش کار کرده که هر کدام سرپرســت 
خانوارند و این خانواده ها به طور متوسط، چهار 
نفره هم که باشند، حدود ۸ تا 10 میلیون نفراز 

جمعیت کشور درگیر تولید فرش هستند.«

در حالی کــه ممنوعیت فروش بلیــت چارتری در 
مسیر های داخلی وجود دارد، اما نقش پررنگ آن ها در 

افزایش قیمت بلیت هارا نباید نادیده گرفت.
 این روزها خبر افزایش قیمت بلیت هواپیما نقل همه 
محافل شده است بلیتی که برای خرید آن بسیاری از 
مسافران باید حداقل از دو هفته قبل به فکر خرید بلیت 
باشند تا شاید بتوانند بلیتی با نرخ مصوب  پیدا کنند. 
این روزها که اوج پیک ســفرها هم نیست اما با یک 
جست وجوی ساده متوجه تغییر قیمت ها می شویم 
تغییری قیمتی که شاید ناشی از ایرلاین ها نباشد و 
یک پای اصلی آن بــه چارترکنندگان و آژانس های 
مسافرتی باز می گردد اما طبق قانون هم باید تمامی 
شــرکت های هواپیمایی بلیت های خــود را با نرخ 
مصوب در انجمن شرکت های هواپیمایی عرضه کنند.
براســاس این گزارش  در ۴خرداد ماه امسال بود که 
سازمان هواپیمایی کشور بعد از تایید ستاد تنظیم بازار 
اقدام به افزایش 29 درصدی  قیمت بلیت هواپیما کرد 
و بخشی از کمبود بلیت ها در بازار جبران شد اما اخیرا 
با پیگیری های انجمن شرکت های هواپیمایی و طبق 
برنامه پنجم و ششم  شرکت های هواپیمایی می توانند 
اقدام به آزاد سازی نرخ بلیت های خود کنند که همین 
موضوع باعث ارائه رای دیوان عدالت اداری مبنی بر 
ارائه مجوز برای ارائه آزاد سازی قیمت بلیت شد.  این 
در حالی است که طبق اعلام سازمان هواپیمایی کشور 
و طبق اعلام بازرس کل وزارت راه وشهرسازی  تصمیم 
گیرنده اصلی در افزایش قیمت بلیت هواپیما شورای 
عالی هوایی کشور است و ایرلاین ها نمی توانند طبق 

این رای اقدام به تغییر قیمت ها کنند.
در همین خصوص حسین مذنب بازرس وزارت راه و 
شهرسازی  گفت: هیچ مجوزی برای افزایش قیمت 

بلیت هواپیما صادر نشده و مرجع قیمت گذاری تنها 
شورای عالی هواپیمایی است. شرکت های هواپیمایی 
موظف به اعمال قیمت مصوب خرداد ماه امســال 
هستند که در غیر این صورت با آن ها برخورد قانونی 

صورت خواهد گرفت.
براســاس این گزارش طبق برنامه پنجم توسعه که 
به برنامه ششم هم تسری پیدا کرده ایرلاین ها می 
توانند از طریق آزاد سازی نرخ بلیت اقدام به فروش 
کنند که در همین رابطه یکی از مدیران فروش ایرلاین 
ها به باشگاه خبرنگاران گفت : طبق قانون آزاد سازی 
نرخ بلیت حق ایرلاین ها است چراکه قیمت گذاری 
دستوری برای بسیاری از شــرکت های هواپیمایی 
صرفه اقتصادی ندارد و حتی بســیاری از ایرلاین ها 
اعلام کرده اند که سوخت یارانه ای هم ارائه نشود اما 
آزاد سازی انجام شــود تا از این طریق بتوان ناوگان 

جدید وارد بخش هوایی کشور شود.
او گفت: در حال حاضر با قیمت گذاری دســتوری 
بسیاری از هزینه های بلیت به جیب چارترکنندگان و 
آژانس های مسافرتی می رود و در این بین اگر هزینه 
زیادی  از مسافران گرفته  می شود به جیب ایرلاین 
ها نمی رود بلکه در این بخش تنها چارترکنندگان 
هستند که با تغییر قیمت بلیت لحظه ای اقدام به گران 
فروشــی می کنند. در زمان آزاد سازی قیمت بلیت 
ها که در چند سال پیش اجرایی شد ما شاهد ارزان 
شدن چندین برابری بلیت در بسیاری از مسیرها و 
زمان ها که مسافر کمتر بود بودیم. وی افزود: میزان 
اســتفاده کننده از بخش هوایی کشــور دو درصد 
جامعه هستند که قیمت گذاری دســتوری  و ارائه 
 ســوخت یارانه ای در این بخش چنــدان  برای آنها 

صرفه ندارد.

حقوق و دســتمزد کارگران 
یکــی از مســائل و مباحثی 
می باشــد، که هر ساله مورد 
بحث میلیون ها نفر قرار گرفته 
و هر یک بــرای این موضوع 
پیش بینی های متفاوتی دارند و قصد دارند پیش از پایان 
سال و شروع سال جدید از حقوق و مزایای دستمزدی 

خود باخبر شوند.
در ماه های پایانی ســال و با نزدیک شدن سال جدید، 
موضوع حقوق کارگــران در صدر تمامــی مباحث و 
گفتگوها می باشد، برای تعیین حقوق وزارت کار 1۴03 
عوامل مهم و متفاوتی وجود دارد که هر یک تاثیر جداگانه 
ای در روند تعیین حداقل حقوق 1۴03 دارند. با توجه به 
این که هنوز به پایان سال نرسیده ایم، اخبار متفاوتی از 
حقوق وزارت کار 1۴03 به گوش می رسد اما هنوز قطعی 

نشده است.
اولین جلسه کمیته مزد برای بررسی مزد 1۴03 با حضور 
شــرکای اجتماعی برگزار  شــد. کمیته دستمزد ذیل 
شورای عالی کار است که به منظور بررسی سبد معیشت 
کارگران هرساله برگزار می شود و با توجه به عددی که 
برای هزینه سبد معیشت در کمیته مزد تعیین می شود، 

برای دستمزد تصمیم گیری خواهد شد. دستور کار جلسه 
کمیته مزد تعیین میزان سبد معیشت کارگران است 
که بر اســاس آن میزان افزایش مزد مشخص می شود. 
احتمال طرح موضوع مزد منطقه ای پیشنهادی وزارت 
اقتصاد هم در این جلســه وجود دارد. در حالی افزایش 
حقوق کارمندان دولت در سال آینده حدود 20 درصد 
پیشنهاد شده که کارگران با توجه به تورم بالای ۴0 درصد 

درخواست افزایش بیشتری دارند.
این کمیته به بررسی معیشت نیروی کار و واقعی کردن 
میزان دستمزد سالیانه کارگران می پردازد، همچنین با 
تهیه گزارش های میدانی و تخصصی به تعیین دستمزد 
واقعی که سالانه اعلام می شود، کمک می کند. به گفته 
محمدرضا تاجیک؛ نماینده کارگران در شــورای عالی 
کار جلسه کمیته مزد برای بررسی مزد 1۴03 با حضور 
نمایندگان شرکای اجتماعی برگزار و احتمال بررسی 

مجدد درباره مزد منطقه ای وجود دارد.
نماینده کارگران در شورای عالی کار گفت: متأسفانه در 
سال جاری ما نتوانستیم به خواسته های جامعه کارگری 
در شورای عالی کار دســت پیدا کنیم و با توجه به عدم 
رعایت ماده ۴1 و تبصره های آن توسط دولت، کارگران از 

حق طبیعی خودشان بازماندند.
تاجیک افزود: براساس ماده ۴1 قانون کار، شورای  عالی 
کار همه ساله موظف است میزان حداقل مزد کارگران را 

برای نقاط مختلف کشور یا صنایع مختلف با توجه به 2 
معیار ذیل تعیین کند. اول، حداقل مزد کارگران با توجه 
به درصد تورمی که از طرف بانک مرکزی اعلام می شود و 
دوم، حداقل مزد بدون آنکه مشخصات جسمی و روحی 
کارگران و ویژگی های کار محول شده را مورد توجه قرار 
دهد باید به اندازه ای باشد تا زندگی یک خانواده را، که 
تعداد متوسط آن توسط مراجع رسمی اعلام می شود، 

تأمین کند.
وی اظهار داشت: ســالانه چندین جلسه کمیته مزد و 
شورای عالی کار با بحث های تکراری بر سر همین یک 
ماده و 2 تبصره از قانون کار برگزار می شــود و درنهایت 
نیز هیچ گاه مزد تعیین  شــده با واقعیت مدنظر قانون 
همخوانی ندارد که اگر همخوانی داشــت شکاف مزد و 
معیشت کارگران به بیش از 60 درصد نمی رسید، در این 
میان طرف کارفرمایی روی لفظ »تعیین مزد برای نقاط 

مختلف« تمرکز کرده و خواستار اجرای آن است.
استنباط کارفرمایان این اســت که با مزد منطقه ای در 
بسیاری از نقاط کشور باید دستمزد کمتری پرداخت 
شــود، غافل از اینکه مزد منطقه ای قادر به شکســتن 
حداقل مزد مورد نیاز برای تأمین معیشــت نیست و با 
توجه به اینکه مزدهای فعلی معیشت نیروی کار را تأمین 
نمی کند، پس مزد منطقه ای نیز نمی تواند به سرکوب 

بیشتر دستمزد کمک کند.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

دستمزدهایفعلیمعیشتنیرویکارراتأمیننمیکند

اقدامات مثبت در حمایت از کارگران 

حضور پررنگ چارترکنندگان در گرانی بلیت هواپیما

پاکستان،هندونپال،فرشایرانیرابهنامخودزدهاند

پتانسیل بالای ارزآوری فرش دستباف
الزامات تعیین دستمزد کارگران

حسین محمودی اصل، کارشناس اقتصادی
دستمزد منطقه ای در حالت کارشناسی عمومی و 
تجارت جهانی منطقی و مفید خواهد بود. اما مساله 
و نگرانی این اســت که با توجه به حداقل حقوق 
موجود که زیر خط فقر است این امر موجب کاهش 

قدرت خرید کارگران در برخی مناطق شود.
اگر با لحاظ دستمزد منطقه ای حقوق کارگران در 
حد معیشت نرمال قرار گیرد، بی تردید می تواند 
در توزیع سرمایه گذاری ها در کشور کمک کند. 
در حالت اســتاندارد هزینه های معیشت در یک 
روستا، بخش، شهر و کلان شهر بسیار متفاوت است. 
بنابراین با رعایت اســتاندارد معیشت، واحدهای 
تولیدی و کسب و کارها می توانند نسبت به شهرها 
و کلان شهرها در روستاها و بخش ها حقوق نسبتا 
کمتری پرداخت نمایند.  این خود باعث تشویق 
سرمایه گذاران به سرمایه گذاری در مناطق محروم 
و شهرهای کوچک خواهد شد. همچنین اشتغال در 
این مناطق می تواند رونق پیدا کند. از سوی دیگر 
کسب و کارها و واحدهای تولیدی که هزینه نیروی 
انسانی بالاتری دارند می توانند با نیروی کار ارزان 

تر و با تامین معیشت معقول به فعالیت بپردازند. 
با توجه به عقب ماندن معیشت حقوق بگیران از جمله 
کارگران در حالت کلی افزایش حقوق باید متناسب 
با وضعیت معیشتی کارگران باشد. اما این کار نیاز 
به افزایش توجیه سود ســرمایه گذاری ها دارد. به 
عبارتی حاشیه سود تولید بایستی بالاتر از تورم باشد 
تا واحدهای تولیدی و کسب و کارها با حقوق مناسب 
تر به جذب نیرو بپردازند. رونق تولید و توجیه پذیر 
بودن سرمایه گذاری ها باعث هدایت نقدینگی به 
سمت تولید خواهد شد. همچنین با این اتفاق تعداد 
کسب و کارها و واحدهای تولیدی و طرح های توسعه 
ای افزایشی شده و بر تقاضای نیروی کار خواهد افزود.  
این افزایش تقاضا ضمن کاهش نرخ بیکاری موجب 
افزایش دریافتی نیروهای کار خواهد شد. بنابراین 
افزایش اشتغال و افزایش حقوق کارگران به افزایش 
سودآوری تولید و توسعه کسب و کارها بستگی دارد. 
در این بین افزایش حقوق کارگــران بدون امکان 
افزایش نرخ کالاهای تولیدی ممکن نخواهد بود. باید 
دولت با عبور از قیمت گذاری دستوری، هم در بازار 
ارز و هم در بازارهای کالایی، با حذف رانت موجبات 
تعدیل و کاهش قیمتها از یک ســو و رونق تولید به 

جای رونق دلالی از سوی دیگر را فراهم سازد. 

۱۰درصدهزینهبهسبدصنعتپتروشیمیاضافهشد

کمبود خوراک مایعی  در برخی از پتروشیمی ها
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فناوری و 
اطلاعات

مشاور عالی وزیر علوم پاکستان:
تحریم ها باعث شده ایران در حوزه های علمی موفق تر شود

مشاور عالی وزیر علوم پاکستان با اشاره به اینکه تحریم ها باعث شده تا ایران در 
حوزه های علمی موفق تر عمل کند، پیشنهاد کرد تبادل اساتید و دانشجو و انجام 

پروژه های مشترک در دستور کار قرار گیرد.
به گزارش معاونــت علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری، 
هیات بلندپایه ۱۶ نفره ای از روســا و اساتید دانشــگاه های پاکستان به ریاست 
مشــاور عالی وزیر علوم آن کشــور از خانه نوآوری و فناوری ایــران)آی هیت( 
بازدید کردنــد. در جریان این بازدید کــه به همت مرکز تعامــات بین المللی 
معاونت علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری انجام شــد 
بر همکاری هــای علمی و فناورانه میان دو کشــور تاکید شــد. امیر حســین 
میرآبادی، رئیس مرکز تعامــات بین المللی معاونت علمــی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاســت جمهوری، ضمن خوشــامدگویی به هیات پاکســتانی، 
 گفت: این دیدار را فرصتی می دانیم تا از رهگذر آن نقاط و مســائل مشــترکان 

را پیدا کنیم.
وی ادامه داد: برای همکاری با کشــور پاکستان آماده هســتیم. از پتانسیل ها و 
ظرفیت های موجود در این کشور مطلع هســتیم و مشتاقیم روابط مان را با این 
کشــور گســترش دهیم و طبیعتاً چون ما اینجا به نمایندگی از معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری میزبان شما هستیم، تمرکز ما 
بر حوزه های علمی و فناورانه و نوآورانه اســت. به گفته او، حوزه هایی همچون 
 فناوری اطاعات و ارتباطات، کشاورزی و ســامت می تواند از زمینه های این 

همکاری باشد.
میرآبادی با بیان اینکه از رهگذر شرکت های دانش بنیان می توانید به تولیدات 
ما در زمینه های مذکور متصل شــوید، تصریح کرد: شرکت های دانش بنیان به 
خوبی می توانند تولیدات و دســتاوردهای ایران را در حوزه های مختلف به شما 

معرفی کنند.
مختار احمد، مشاور عالی وزیر علوم پاکســتان هم با بیان اینکه این سفر دومین 
بازدید وی از کشور ایران است، خاطرنشــان کرد: در سفر قبلی از پارک فناوری 
پردیس و دانشــگاه بوعلی همدان بازدید کردم و با دســتاوردهای دانشمندان 
و محققان این مراکز آشــنا شدم اما در این ســفر، به عنوان نماینده وزارت علوم 
 حضور دارم و آمــاده ام تا نقطــه نظراتمان را در حــوزه علم و فناوری با شــما 

به اشتراک بگذارم.
وی ادامه داد: ایران و پاکستان مشــکات و چالش های مشابهی دارند و همین 
مسائل مشترک می تواند ما را به هم پیوند زده و زمینه ساز همکاری های متقابل 
شــود و عاقه مندیم تا در زمینه های علمی و فناورانه با کشور ایران همکاری و 

تعامل کنیم.
مختار احمد با بیان اینکه تحریم ها باعث شده تا ایران در حوزه های علمی موفق 
تر عمل کند، پیشنهاد کرد که تبادل اساتید و دانشجو و مذاکره در خصوص پروژه 
های مشترک می تواند از زمینه ها و گزینه های همکاری بین ایران و پاکستان باشد 

و درخواست کرد که اولین هماهنگی ها در ایران صورت گیرد.
وی همچنین افــزود: امیدواریــم همانطور که ایــران پاویون هــای ملی را در 
کشــورهای مختلف برگزار می کند، پاکســتان را هم در برنامــه برگزاری این 
پاویون ها قرار دهد. با همکاری کشــورهای منطقه همچــون هند و بنگادش 
 می توانیــم همکاری ها را گســترش دهیــم و تنها به همکاری هــای دوجانبه 

محدود نباشیم .

گوگل کلود هزینه های انتقال داده به رقبا را حذف کرد
گوگل کلود ) سرویس ابر رایانشی( به مشتریانی که تمایل دارند داده های خود را 
به یک تهیه کننده ابر دیگر منتقل کنند، اجازه می دهد بدون پرداخت هزینه های 
شبکه این فرایند را انجام دهند. حذف هزینه های انتقال داده کاربران سرویس ابر 

گوگل هفته گذشته در سراسر جهان اجرا شد.
بســیاری از شــرکت های تهیه کننده ابر رایانشــی از جملــه آزور) متعلق به 
مایکروسافت( و آمازون وب سرویسز هنگامیکه کاربران داده هایشان را به سرویس 
های دیگر منتقل می کنند، براساس میزان داده انتقال یافته از آنها هزینه دریافت 

می کنند.
سازمان آفکام، رگولاتور رســانه انگلیس در ماه اکتبر درباره این هزینه ها اظهار 
نگرانی و اعام کرد این امر ســبب می شود مشــتریان از انتقال داده ها به تهیه 
کنندگان دیگر منصرف شوند. آفکام پپیش از این از رگولاتور آنتی تراست کشور 
خواسته بود تا درباره سلطه شرکت های بزرگ فناوری بر بازار ابر رایانشی گوگل 

تحقیق کند.
به گفته آمیت زاوری رییس پلتفرم در گوگل کلود، هرچند حذف هزینه های انتقال 
داده را برای مشتریانی که خواهان تغییر تهیه کننده سرویس ابر هستند، تسهیل 
می کند، اما اقدامات محدود کننده و ناعادلانه دلیل اصلی مشتریانی است که این 

کار را انجام نمی دهند.
آمازون وب سرویس بزرگترین تهیه کننده سرویس رایانش ابری در بازار است و 
پس از آن آزور و گوگل قرار دارند. گوگل و آمازون قبا اعام کرده بودند شرایط 
ســرویس های مایکروســافت تغییر تهیه کننده ســرویس ابر رایانشی را برای 

مشتریان سخت می کند.

تراشه های انویدیا به دست ارتش و دولت چین رسید
بررسی اســناد مناقصه توسط رویترز نشــان می دهد که نهادهای نظامی چین، 
موسسات تحقیقاتی هوش مصنوعی دولتی و دانشگاه ها در سال میادی گذشته، 
بخش های کوچکی از نیمه رســانای های انویدیا را خریداری کرده اند که آمریکا، 

صادرات آنها به چین را ممنوع کرده است.
به گزارش ایسنا، این فروش که تا حدود زیادی توســط تامین کنندگان چینی 
عمدتا ناشناخته انجام شده، نشان دهنده مشکاتی است که واشنگتن، با وجود 
اعمال ممنوعیت، در قطع کامل دسترســی چین به تراشه های پیشرفته ساخت 
این کشور و جلوگیری از پیشرفت در هوش مصنوعی و رایانه های پیشرفته ارتش 

چین، با آن مواجه است.
خرید یا فروش تراشه های پیشرفته ساخت آمریکا در چین، غیرقانونی نیست و 
اسناد مناقصه که در دسترس عموم قرار دارد، نشان می دهد که ده ها نهاد چینی از 
زمان اعمال محدودیت ها، نیمه رساناهای انویدیا را خریداری و دریافت کرده اند که 
شامل تراشه A۱۰۰  و تراشه قدرتمندتر H۱۰۰ بوده است که صادرات آن به چین و 
 A۸۰۰ هنگ کنگ در سپتامبر ۲۰۲۲ ممنوع شد و همچنین تراشه های ضعیف تر
و H۸۰۰ که انویدیا در آن زمان برای بازار چین ساخته بود، اما اکتبر گذشته فروش 

این تراشه ها هم ممنوع شدند.
واحدهای پردازش گرافیکی )GPU( که توســط انویدیا ساخته شده اند، برتری 
گسترده ای نسبت به محصولات رقیب برای کارهای هوش مصنوعی دارند، زیرا 
می توانند حجم عظیمی از داده های مورد نیاز برای وظایف یادگیری ماشینی را به  

شکل موثرتری پردازش کنند.
بر اســاس گزارش رویترز، تقاضای مداوم و دسترســی به تراشــه های ممنوعه 
انویدیا، همچنین عدم وجــود جایگزین های خوب برای شــرکت های چینی با 
وجود توســعه محصولات هواوی و تامین کنندگان دیگــر را منعکس می کند. 
 پیش از تحریم ها، انویدیــا ۹۰ درصد از بازار تراشــه های هوش مصنوعی چین 

را در اختیار داشت.

اخبار

معاون علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیــان رییس جمهور 
گفت: امســال بر اساس پیش 
بینــی گمــرک، صــادرات 
محصولات دانش بنیان ســه 
برابر خواهد شد که بخش مهمی از آن دارو و تجهیزات 

پزشکی است.
به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری، روح الله دهقانی، معاون علمی، فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهوری در آئین گشایش 
دومین نمایشگاه محصولات دانش بنیان حوزه غذا، دارو 
و تجهیزات پزشکی ســامت بنیان گفت: امیدوارم این 
نمایشگاه به اتفاقات خوبی در حوزه توسعه بازار شرکت ها 
بیانجامــد. حضور ۲۰۰ شــرکت دانش بنیــان جدید 
در نمایشــگاه حضور و رونمایی از ۲۳ محصول جدید 

دانش بنیان این حوزه، یک اتفاق بزرگ و ملی است.
وی با بیان این که از ابتدای انقاب اسامی و طی چهار 
دهه اخیر، کشور سرمایه گذاری ویژه ای در حوزه سامت 
داشته است، افزود: نسبت به آموزش پزشکی، زیرحوزه 
سامت یکی از معدود حوزه هایی است که توجه ویژه ای 
به آن شده است و در مقایسه شرایط سامت کشورمان 
با دیگر کشورها می بینیم که از حیث سطح رفاه سامت، 
در دســترس بودن امکانات ســامت، خدمــات قابل 
ارائه و هزینه های درمان جزو کشــورهای برتر هستیم. 

هزینه های درمان در بســیاری از کشــورهای خارجی 
حتی در قیاس با درآمد سرانه آن کشورها هم هزینه های 
سنگینی است و بنابراین، این امکان در کشورمان را باید 

یک فرصت ویژه دانست.
معاون علمی رئیس جمهور افزود: این ســرمایه گذاری 
۴۰ ساله امروز به یک توان فعال بسیار بزرگ ویژه تبدیل 
شــده که می تواند به یک توان درآمدســاز، بازارساز و 
صادرات ساز تبدیل شود. دهقانی با بیان این که توسعه 
صادرات محصولات دانش بنیان حوزه ســامت یکی از 
اولویت های معاونت علمی است و لازم است اولویت سایر 
دستگاه ها نیز باشد، ادامه داد: یکی از اولویت های معاونت 
علمی، عاوه بر تشکیل، توسعه و بالندگی شرکت های 
دانش بنیان حوزه ســامت، صادرات محصولات دانش 
بنیان این حوزه اســت. امسال بر اســاس پیش بینی 
گمرک، صادرات محصــولات دانش بنیان ســه برابر 
خواهد شــد که بخش مهمــی از آن دارو و وتجهیزات 

پزشکی است.
وی افزود: تا پیش از ســفر اخیر رئیــس جمهوری به 
کنیا، به همت خانــه فناوری و نوآوری ایــران در کنیا 
تنها دو داروی ایرانی موفق به اخذ GMP شده بود که 
خوشبختانه این تعداد به ۱۳ دارو رسیده است. معاون 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیــان رئیس جمهور با 
اشــاره به تکاپوی کشــورها برای خودکفایی در عرصه 
ســامت عنوان کرد: با اتفاقاتی که دوران کرونا رخ داد 
شاهد تغییر استراتژی کشورها در حوزه سامت و توجه 
به مقاوم سازی داخلی و ایجاد یک فرصت ویژه در حوزه 
دیپلماسی ســامت بودیم به طوری که همه کشورها 

تاش دارند که محصولات و تجهیزات حوزه سامت را 
در داخل خوذشان محصول تولید کنند. این موضوع مهم 
با توجه به ویژگی ها و مزیت های ایران در حوزه سامت 
می تواند فرصتی بــرای ورود دانش بنیان ها به بازارهای 

بین المللی باشد.
دهقانی با تأکید بر ضرورت ایجاد پشتوانه مردمی برای 
محصولات دانش بنیان ساخت داخل با کمک به ارتقای 
کیفی این محصولات گفت: حال که در تولید محصولات 
و تجهیزات داخلی در حال رسیدن به خودکفایی هستیم 
باید کاری کنیم که مردم پشتوانه واقعی این محصولات 

باشند.
وی افزود: اگر دارو و تجهیز ایرانــی به قدری با کیفیت 

باشد که اثربخشی مناسب داشته باشــد و قیمت و در 
دسترس پذیری خوبی داشته باشــد مردم بزرگ ترین 
حامیان و پشــتیبانی کنندگان آن و جلوگیری کننده 
از وارادات خواهنــد بود؛ بنابراین بر ما فرض اســت که 
تاش جهادی کنیم و از ســودهای زود در دســترس 
بگذریم تا محصــول پزشــکی ایرانی در قلــب و باور 
مردم مقبول باشــد. دومین دوره نمایشگاه محصولات 
دانش بنیــان حوزه غــذا، دارو و تجهیزات پزشــکی با 
حضــور ۲۰۰ شــرکت دانش بنیــان برگزار شــد. در 
افتتاحیه این رویداد از ۲۳ محصول دانش بنیان سامت 
 شــامل ۱۲ فراورده دارویی و ۱۱ تجهیــز دانش بنیان 

رونمایی شد.

معاون علمی رییس جمهور خبر داد؛

افزایش ۳ برابری صادرات دانش بنیان  تا پایان سال
News kasbokar@gmail.com

بنیاد ملی علم ایران فراخوان »طراحی و توسعه دستیار 
هوشمند بانکی« را منتشــر کرد. بنیاد ملی علم ایران 
در راستای مأموریت گراشــدن پژوهش ها و حمایت از 
طرح های پژوهشی فراخوان طراحی و توسعه دستیار 

هوشمند بانکی را منتشر کرد.
هدف این پروژه، طراحی و پیاده سازی دستیار هوشمند 
بانکی مبتنی بر مدل های زبانی بزرگ ) LLM ( است 
که بتواند پرسش و پاسخ های مشتریان بانک در زبان 
فارسی را به درســتی درک کند و پاسخ مناسب دهد. 
همچنین فرمان های حوزه بانکی را تشخیص داده و اجرا 
کند. در نتیجه این طرح، تعامل کاربران با خدمات بانکی 

سریع و آسان و منجر به افزایش رضایت آنها می شود.
یکی از محصولات دانش بنیان شرکت متقاضی، دستیار 
هوشمند فارسی اســت که با بهره گیری از روش های 
جدید پردازش زبان طبیعی و یادگیری ماشین، به ویژه 

با اســتفاده از یادگیری عمیق، برای مکالمه دوطرفه 
بین انسان و ماشــین توسعه داده شــده است و قادر 
است درخواست کاربر را در قالب زبان طبیعی، چه به 
صورت گفتاری و چه به صورت متنی، دریافت کرده و 
بعد از درک آن، پاسخ مناسب را ارائه دهد. این سامانه 
که به صورت یک ســرویس دهنده به کسب و کارها و 
اپلیکیشن ها ارائه خدمت می کند، قادر به درک سؤال 
و جواب اســت. با توجه به اهمیت هوش مصنوعی در 
صنعت بانکداری، این شــرکت در نظر دارد تا دستیار 
هوشــمند بانکی مبتنی بر LLM را برای زبان فارسی 
توســعه دهد تا مشــتریان بانک ها بتوانند به آســانی 
خدمات بانکی خــود را دریافت کنند. از ســوی دیگر 
حجم بالای درخواســت های کاربــران و هزینه بالای 
پاسخگویی انســانی )به ویژه با افزایش تعداد کاربران( 
باعث نیاز به توسعه زیرساخت های هوشمند و خودکار 

برای پاسخگویی به درخواست های کاربران را تشدید 
می کند. نسل نوین دستیارهای هوشمند در دنیا، بعد از 
معرفی ChatGPT توسط شرکت های بزرگ فناوری 
در دنیا عرضه شــده اند که از جمله آن هــا می توان به 
دستیار جدید مایکروســافت مبتنی بر ChatGPT و 

دستیار جدید گوگل مبتنی بر Bard اشاره کرد.
مســاله اصلــی مورد نظــر در ایــن پــروژه طراحی 
و پیاده سازی یک دســتیار هوشــمند بانکی فارسی 
مبتنی بر LLM و به صورت محلی )بدون نیاز به اتصال 
به ســرویس دهنده های بیرونی( اســت. این مســاله 
شامل دو بخش کار )Task( است که شامل تشخیص 
فرمان های متنی حوزه بانکی با امکان تشخیص نیت 
)Intent( و موجودیت )Entity( و امکان فراهم کردن 
پرسش و پاســخ )FAQ( حوزه بانکی برای راهنمایی 
کاربران می شود. از جمله چالش های این پروژه، نحوه 

بومی کردن LLM ها برای زبان فارســی اســت. نیاز 
این پروژه، آموزش و ســاخت یک LLM بومی از ابتدا 
نیست و مجری مختار اســت از LLM های موجود که 
 ،Llama به صورت عمومی در دسترس هستند، مانند
 LLM استفاده کند. چالش دیگر پروژه، نحوه استفاده از
برای ساخت دستیار هوشمند در دو کاربرد تشخیص 
فرمان های متنی )تعداد زیاد( و تولید پاســخ مناسب 

در حوزه FAQ )جلوگیری از توهم مدل زبانی( است.
کلیه افراد واجد شرایط به مدت یک ماه از تاریخ انتشار 
فراخوان یعنی تا ۲۵ بهمن فرصت دارند که پروپوزال 
خود را از طریق سامانه کایپر برای بنیاد ملی علم ایران 
ارسال کنند. پژوهش پیشنهاد شده تا سقف ۸۰ درصد، 
حداکثر ۲ میلیارد تومان، توسط بنیاد ملی علم ایران 
حمایت خواهد شد، مابقی هزینه ها باید توسط شرکت 

متقاضی پژوهش تامین شود.

همزمان با افزوده شــدن ۵۰ درصد دیگر به شــبکه 
ظرفیت انتقال کشور، قرار اســت تعدادی مرکز داده 
در چند شــهر تحت عنــوان قطب مرکــز داده ایجاد 
شود. به گزارش ایســنا، موضوع ترانزیت داده از جمله 
مسائل مهمی است که سال های سال است مورد توجه 
قرار گرفته اســت؛ کشــور ما به دلیل موقعیت خوب 
ژئوپلیتیکی در حوزه ترانزیت داده مانند ترانزیت کالا 
موقعیت خوبی دارد، این موضوع می تواند در ارزآوری 
در شرایط تحریم و توســعه ارتباط با کشورهای دیگر 

بسیار مفید باشد.
با اجرای این طرح، پایداری خدمات ترانزیت کشــور و 
سهم ما از ترانزیت ارتباطات در منطقه افزایش و شرایط 
رقابتی برای ارائه خدمات ترانزیت دیتا بـه کشورهای 
همسایه بهبود خواهد یافت، همچنین ظرفیت ترانزیت 
داده از مرزهای شمال غربی به مرزهای غربی، شرقی و 

جنوبی کشور ایجاد خواهد شد.   بنابر اعام مسئولان 
از ابتدای دولت سیزدهم ۴۰ درصد به ظرفیت ترانزیت 
ترافیکی کشور افزوده شده و آنگونه که وزیر ارتباطات 
و فناوری می گوید قرار اســت ظرفیت ترانزیت دیتای 

کشور تا پایان دولت به ۴ ترابیت برسد.
طبق بررســی های انجام شده ســطح ترافیک شبکه 
به صورت قابــل قبولــی افزایش پیدا کــرده و میزان 
اشــباع در آن به حداقل میزان خود نسبت به گذشته 
رسیده و پیشــرفت در این زمینه همچنان ادامه دارد 
و برای اولین بار بــه ارزش ۷۰۰۰ میلیــارد ریال که 
بزرگ ترین قرار داد بومی ســازی شــرکت ارتباطات 
زیرســاخت و وزارت ارتباطات محســوب می شــود، 
منعقد و قرار اســت با اســتفاده از تجهیــزات بومی 

 ۲۰ ترابیت بر ثانیه به ظرفیت شــبکه انتقال کشــور
 اضافه شود.  

بنابراین در جهت افزایش پیشرفت این طرح ایجاد قطب 
مرکز داده در کشور در دستور کار قرار گرفت، به گونه ای 
که ایجاد سه قطب مرکز داده در منطقه ویژه اقتصادی 
پیام پیش بینی شده اســت. طبق گفته مسئولان ۱۸ 
شــرکت خصوصی برای ایجاد مرکــز داده در منطقه 
درخواست داشته اند که با آنها موافقت شده و سه شرکت 
مرکز داده را فعال کرده و برنامه این است که به زودی 
۱۰۰۰ رک در منطقه ویژه اقتصادی پیام روشن کنند.

عاوه بر آن وزیر ارتباطات و فنــاوری اطاعات اوایل 
آذرماه با حضور در یک همایش اعام کرد در سه نقطه 
کشور یعنی در شهرهای مشــهد، اصفهان و تهران در 

حال راه اندازی نقطه داده برای پردازش هســتند که 
بخشی از زیرساخت ها توســعه فناوری های ارتباطات 

و اطاعات است.
نکته قابل توجه این اســت در دو سال گذشته تاش 
بســیاری برای نوسازی زیرســاخت های ارتباطی در 
لایه های مختلف انجام شده اســت. در واقع در چهار 
لایه دسترسی، تجمیع شــبکه های استانی و شهری، 
شبکه مادر مخابراتی و دروازه های ورودی اینترنت به 
کشور اقدامات زیادی انجام شده است و در لایه ورودی 
اینترنت کشور در دو سال گذشــته  سعی  شده منابع 
ورودی را تنوع و میزان اینترنــت ورودی را بیش از دو 
برابر نیاز کشور تامین شود. بنابر گفته مسئولان درکنار 
توســعه فیبرنوری در شهرها، شــبکه مادر مخابراتی 
تقویت می شود تا پایان سال قرار است ۵۰ درصد دیگر 

به ظرفیت انتقال کشور اضافه شود.

مدیر کل حفاظت از حقوق مصرف کننده ســازمان تنظیم 
مقررات و ارتباطات رادیویی با تشریح مصادیق جدید شکایت 
کاربران در حوزه ارتباطات گفت: مجموع شکایات ثبت شده 
۱۳۸ هزار و ۹۵۷ مورد بوده است. پیمان قره داغی در گفت وگو 
با مهر در خصوص شــاخص متوســط زمان پاسخگویی به 
شکایات نیز افزود: متوسط زمان پاسخگویی به شکایات در ۸ 
ماه ابتدای سال جاری در مقایسه با ۸ ماه ابتدای سال گذشته 

از ۸ روز کاری به ۷.۱۷ روز کاری کاهش یافته است.
وی با بیان اینکه شکایات ثبت شده در سامانه ۱۹۵ در ۸ 
ماه ســال جاری ۱۳۸ هزار و ۹۵۷ مورد بوده است، گفت: 
میانگین زمان پاسخگویی شــرکت مخابرات ایران نیز در 
۸ ماه ابتدای سال جاری در مقایســه با ۸ ماه ابتدای سال 
گذشته از ۹.۰۲ روز کاری به ۸.۱۰ روز کاری کاهش داشته 
است. میانگین زمان پاسخگویی در بخش سیار هم کاهش 
محسوسی داشته و از ۷.۸ به ۶.۳۵ رسیده است اما در بخش 
پست زمان پاسخگویی از ۶.۲ به ۶.۴ رسیده که حاکی از 

افزایش متوسط زمان پاسخگویی است.
قره داغی در خصوص سهم شکایات ثبت شده در سامانه 
۱۹۵ به تفکیک استان های کشور نیز گفت: سهم شکایات 
ثبت شده استان تهران در حدود ۲۶ درصد از کل شکایات 
در ۸ ماهه ابتدای ســال جاری است، استان های خراسان 
رضوی با ۱۲ درصد و استان خوزستان با ۹.۵۰ درصد بعد 
از استان تهران دارای بیشترین سهم شکایات ثبت شده در 
سامانه ۱۹۵ هستند. استان های اصفهان، مازندران و البرز در 
رده های بعدی هستند. وی ادامه داد: استان های کهگیلویه و 

بویراحمد، ایام، خراسان جنوبی، خراسان شمالی، سمنان و 
چهارمحال و بختیاری دارای کمترین میزان شکایات ثبت 

شده در سامانه ۱۹۵ هستند.
قره داغی در خصوص ســهم هر پروانه از شکایات افزود: 
بیشترین سهم شکایات مرتبط با شرکت مخابرات ایران و 
معادل ۵۴ درصد از کل شکایات ثبت شده در سامانه ۱۹۵ 
است. همچنین سهم اپراتورهای سیار )MNO( در شکایات 
ثبت شده در ســامانه ۱۹۵ از ۲۵.۸ به ۲۱.۲۶ کاهش پیدا 
کرده و همچنین سهم شرکت های FCP نیز با کاهش ۳ 

درصدی از ۱۳.۳ به ۱۰ را شاهد هستیم.
وی در خصوص شکایات ثبت شده در سامانه ۱۹۵ در حوزه 
شرکت پست افزود: سهم شرکت های فعال در بخش پست از 
۳.۶ در ۸ ماهه سال قبل به ۷.۴ در ۸ ماه سال جدید افزایش 
پیدا کرده است. مدیر کل حفاظت از حقوق مصرف کننده 
سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات با اشاره به مصادیق پرتکرار 
شکایات ثبت شده در سامانه افزود: قطع ارتباط تلفن ثابت 
پرتکرارترین مصداق شکایت ثبت شده است که در حدود ۳۱ 
درصد از کل شکایات را به خود اختصاص داده که عمده دلیل 
قطع ارتباط تلفن ثابت به دلیل سرقت تجهیزات مخابراتی 
است. این در حالی است که سهم این موضوع در ۸ ماه سال 
گذشته ۲۴ درصد بوده و نشان دهنده رشد معادل ۷ درصد 
قطع تلفن ثابت به دلیل سرقت است که نیازمند هوشیاری و 
همکاری مردم و اعام هرگونه حرکات مشکوک در خصوص 
سرقت تجهیزات و کابل های مخابراتی به پلیس و یا مراکز 

پشتیبانی مخابرات ایران است.

معاون ســتاد علم و فناوری شورای عالی انقاب فرهنگی 
گفت: برآوردها نشان می دهد که حدود ۷۰ درصد از نقشه 
جامع علمی کشور تاکنون اجرایی و پیاده سازی شده است.

به گزارش شورای عالی انقاب فرهنگی، غامرضا سلیمی 
در نخستین جلسه هیات اندیشه ورز استانی ستاد علم و 
فناوری شورای عالی انقاب فرهنگی که با دستور جلسه 
تبیین کارکرد و اهداف هیأت های اندیشه ورز و همچنین 
تحویل احکام صادر شده توسط ستاد علم و فناوری شورای 
عالی انقاب فرهنگی برای اعضای هیئت استان برگزار شد، 
بیان کرد: نقشه جامع علمی کشور بعنوان سند بالادستی 
توســعه فناوری دارای ۱۳ راهبرد کان و ۲۲۴ اقدام ملی 
اســت. وی که از طریق فضای مجازی در این نشســت 
سخنرانی می کرد، اظهار داشــت: اهداف و شاخص هایی 
برای نقشه جامع علمی کشور مشخص شده است که باید به 
همه آنها تا سال ۱۴۰۴ دست یابیم. سلیمی با اشاره به اینکه 
ستاد راهبردی نقشه جامع علمی کشور نیز از سال ۱۳۸۹ 
در شورای عالی انقاب فرهنگی تشکیل شد، اضافه کرد: این 
بخش اکنون بعنوان یکی از ستادهای چهارگانه این شورا 
با عنوان »علم و فناوری« فعالیت می کند. سایر ستادهای 
شورای عالی انقاب فرهنگی شامل »فرهنگی اجتماعی«، 

»زنان و خانواده« و »تعلیم و تربیت« است.
وی به تصویب و اباغ ســند تحول شــورای عالی انقاب 
فرهنگی در ســال گذشته اشــاره کرد و گفت: این شورا به 
وظایف حکمرانی، سیاستگذاری، تنظیم گری و تسهیل گری 
عمل می کند، از تصدی گری می پرهیزد و به سُــکانداری و 

جهت دهی از طریق ستادهای چهارگانه می پردازد. معاون 
آموزشی و پژوهشی ستاد علم و فناوری شورای  عالی انقاب 
فرهنگی گفت: یکی از تحولات مهم و مورد تاکید این شورا، 
تمرکززُدایی و استفاده بهتر از ظرفیت های کُل کشور با توجه 
به ظرفیت های مُتنوع موجود است. سلیمی افزود: هیات های 
اندیشه ورز بمنظور پیاده سازی این تحول ساختاری، تحقق 
حکمرانی استانی و بهره گیری بهتر از ظرفیت های کُل کشور 
در استان ها تشکیل می شود و بازوی اجرایی ما خواهد بود. وی 
با بیان اینکه این هیات ها با محوریت دانشگاه مادر و مُعین هر 
استان و قائم مقامی دانشگاه علوم پزشکی تشکیل خواهد شد، 
خاطرنشان کرد: همه دانشگاه ها و مراکز فعال در چرخه علم و 

فناوری استان عضو هیات اندیشه ورز هستند.
سلیمی تصریح کرد: ما هنوز با وضعیت مطلوب در تحقق 
اسناد بالادستی و سیاست های کُلی فناوری کشور مقداری 
فاصله داریم که باید شناســایی و اولویت بندی شــود و 
هیات های اندیشه ورز اســتان ها در این زمینه می توانند 
کمک کنند. وی با تاکید بر لزوم تدوین نظام مســائل هر 
استان و طراحی بسته های سیاستی و حکمرانی برای حل 
آنها با مشارکت هیات های اندیشه ورز افزود: این بسته ها برای 
تصویب باید به شورای عالی انقاب فرهنگی و ستاد علم و 
فناوری آن ارسال شود. وی همچنین با اشاره به ضرورت 
تدوین برُش های استانی نقشه جامع علمی کشور توسط 
هیات های اندیشه ورز اســتانی گفت: میزهای تخصصی 
بمنظور بهره گیری بهتر از ظرفیت نخُبگان در ستاد علم 

و فناوری شورای عالی انقاب فرهنگی تشکیل شده است.

بنیاد علم ایران برای »طراحی دستیار هوشمند بانکی« فراخوان داد

گامی رو به جلو برای تبدیل ایران به هاب ترانزیت داده

۷۰ درصد نقشه جامع علمی کشور اجرا شده استمصادیق پرتکرار شکایت در حوزه ارتباطات
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سبکزندگي

خريد  همواره يكي از چندين دغدغه مردم  
در ماه های آخر سال است و خريد لباس و 
منسوجات  بخش عمده خريد هايانتهای 
سال است. در كنار نو شدن لباس ها ،خريد 
لباس براي قلب دوم بدن يعني پا بيشتر 
از باقي پوشاك اهميت دارد. پوشيدن كفش هاي شيك و مجلسي 
و خريد كفش هاي مناسب براي  خيلی ها اهميت دارد. چه كفشي با 
چه قيمت و امكاناتي مناسب تر است؟ چرا كفش و كيف چرم اينقدر 
گران است؟ مردم براي خريد شب عيد بايد چه ميزان از بودجه خود 
را صرف خريد كفش كنند؟  اين ها همگي سوالاتي است كه مي تواند 
با يافتن پاسخ آن گامي رو به جلو براي خريد كالاي مناسب مشتريان 
باشد.  ايران با پيشينه سه هزار ساله در تهيه لباس و كفش، نخستين و 
قديمي ترين توليدكننده محصولات چرمي  در جهان بوده است. بيش 
از 90 سال از تاسيس نخستين كارخانجات توليد چرم در شهرهاي 
همدان و تبريز مي گذرد و توليد صنعتي كفش نيز قدمتي 50 ساله 
در كشورمان دارد. البته اين كالاي لوكس و نسبتا گران هم اكنون در 
سراسر جهان مشتريان خاص خود را دارد و برندهاي بزرگي كماكان 
از چرم براي توليد محصولات شان استفاده مي كنند. اما به دلايلي 
ايران هنوز نتوانســته در اين صنعت- هنر به جايگاهي برسد كه در 

خور آن است. 
 

  زيره خوب يعني راحتي پا
»اكثر زيره هايي كه در ايران مورد اســتفاده قــرار مي گيرد از مواد 
ضايعاتي، پي يو يا پي وي سي تهيه مي شــود كه از كيفيت پاييني 
برخوردارند. حتي اروپا واردات كفش هاي چيني با زيره پي وي سي را 
ممنوع اعلام كرده است.« اين جمله را يكي از توليدكنندگان كفش 
چرمي مي گويــد و مي افزايد: »70 درصد راحتــي پا به زيره كفش 
مربوط مي شود. زيره اي مناسب است كه با متريالي خوب و بر مبناي 
حالت هاي پا ساخته شده باشد. 99 درصد زيره هايي كه در بازار ايران 
به نام طبي به فروش مي رســد، غيرواقعي است و وجود مواد ژله اي 
روي پاشنه زيره دليل طبي بودنش نيســت كه پا را نيز به هر طرف 

انعطاف مي دهد.« 
»رسول فر« قيمت كيف هايش را بسته به ميزان مواد به كار رفته بين 
100 تا 250 هزار تومان عنوان مي كند و عمر يك كيف چرمي  زنانه 
را به شرط برخورداري از جنس خوب و نگهداري مناسب بيش از 5 
سال مي داند. وي ذائقه مردم را براي استفاده از محصولات چرم رو به 
افزايش مي داند و مي گويد: »استفاده از واكس يا روغن زيتون به طور 

مرتب روي كيف به ماندگاري و دوام آن كمك مي كند.« 
اين توليدكننده، بزرگ ترين مشكل عقب ماندگي صنعت كيف و كفش 
ايران نسبت به كشورهاي پيشرفته همچون ايتاليا، فرانسه و تركيه را 
مربوط به ضعف در قالب سازي و تكنولوژي موجود در ايران مي داند 
و معتقد است با رفع اين دو مشكل قطعا به جايگاه خوبي در بازارهاي 

جهاني خواهيم رسيد. 

  صنعتي جامانده از تكنولوژي
محســن بهشــتيان، جــوان 30 ســاله اي اســت كــه همــراه 
بــا بــرادرش از كودكــي حرفــه پدرشــان را دنبــال مي كند؛ 
حرفه اي كــه ســال ها پيــش در يكــي از محله هــاي اصفهان 
 بــا كفاشــي كوچكــي آغــاز شــد و اينــك بــا 8 شــعبه و 
150 كارمند و كارگر به شــيوه اي صنعتي و علمي  به توليد كيف و 
كفش چرمي  مي پردازند. وي مي گويد: »براي توليد كفش معمولا از 
3 نوع چرم گاوي، بزي و شتري استفاده مي شود. كفش هاي مردانه 
حتما بايد از چرم گاوي تهيه شوند چراكه هم ضخامت بيشتري دارد و 
 هم محكم تر است و براي آقايان كه وزن بالاتري دارند، مناسب تر است.

 براي كفش هــاي زنانه هم از چرم گاوي با ضخامــت كمتر و هم از 
چرم بزي به دليل ظرافتش استفاده مي شــود. چرم شتري نيز در 
قسمت زيرين كفش مانند آستر و كفي كاربرد دارد. برخلاف چرم 
مصنوعي كه عرق را به خود پا برمي گرداند، كفش چرم طبيعي عرق 
پا را دفع و از ايجاد بو و قارچ هاي پوســتي در پا جلوگيري مي كند.« 
وي مي افزايد: » يــك كفش خوب بايد از قالبي اســتاندارد، ارتفاع 
ســقفي مناســب  و متريالي درجه يك برخوردار باشد. هم اكنون 
صنعت كفش در دنيا از نظر مدل و تنوع به رشد بالايي رسيده است 
كه ناشي از تكنولوژي هاي جديد اســت. هرچند در سال هاي اخير 
برخي از توليدكنندگان ايراني نيز با واردكردن ماشين آلات جديــد 
پالـــكشي، دستگاه هاي تزريق، قالب و... به سمت اين تكنولوژي ها 
 در حــركــــتند اما تا رسيدن به جايگاه مطلوب هنوز راه زيادي 

مانده است.«

  چرم  مصنوعي؛ محصولي متنوع و ارزان
گراني محصولات چرم و نداشتن قدرت خريد بسياري از مردم باعث 
شده تا محصولي جديد به نام چرم صنعتي يا مصنوعي توليد شود كه 
هم ارزان تر از مشابه طبيعي اش است و هم متنوع تر. جواد روحاني يكي 
از توليدكنندگان چرم مصنوعي درباره اين صنعت مي گويد: »تنوع 
در رنگ، مدل و قيمت يك سومي  چرم مصنوعي نسبت به طبيعي 

بسياري از مردم را به استفاده از آن ترغيب كرده است. برخي از خانم ها 
ترجيح مي دهند به جاي هزينه كردن براي يك كيف چرم، با همان 
مبلغ سه كيف چرم مصنوعي با رنگ ها و مدل هاي متفاوت بخرند و 
در مناسبت هاي مختلف استفاده كنند. البته خريداران بايد در هنگام 
خريد به اين نكته واقف باشند كه دو نوع چرم مصنوعي وجود دارد كه 
تشخيص  آن از يكديگر كمي  سخت است. يك نوع از مواد پي وي سي 
ساخته مي شود كه جنسي سخت دارد و در اثر سرما و گرما خيلي زود 
ترك مي خورد. نوع دوم از مواد پي يو تهيه مي شود كه جنسي نرم دارد 
و از كيفيتي بالاتر و مقاومت بيشتري برخوردار است. اين توليدكننده 

قيمت كيف هايش را بين 48 تا 64 هزار تومان عنوان مي كند. 

  آموزش، لازمه رشد هر صنعتي
چند سالي اســت رشــته توليد كفش به طور آكادميك در يكي از 
دانشــگاه هاي علمي -كاربردي تهران به علاقه مندان آموزش داده 
مي شود و نخستين فارغ التحصيلانش نيز توليدي كيف و كفش راه 

انداخته اند. 
محمدنقي سليمي،  استاد دانشگاه در اين رشته مي گويد: » آموزش 
لازمه ارتقاي ســازماني هر صنعتي اســت، با پيگيري هاي به عمل 
آمده توســط جامعه صنعت كفش ايران از ســال 87 با شــروع به 
كار دانشــگاه علمي_ كاربردي توليد كفش، بســياري از مديران و 

پرسنل كارخانه اي اين صنعت فرصتي يافتند تا با تحصيل در اين 
رشــته به طور علمي  با فرآيند توليد كفش مانند طراحي، كنترل، 
 مديريت، بازرگاني و... در اين حوزه آشنا و به ارتقاي محصولاتشان 
بپردازند.«  وي پاپوش را پوشــاكي عنوان مي كند كه چون با كف پا 
درگير است و با مغز، اعصاب و سيستم گوارش ارتباط دارد، درنتيجه 
حتما بايد از استاندارد اجباري تبعيت كند. اين استاد دانشگاه بهترين 
ساعات خريد كفش را پيش از ظهر مي داند و مي گويد: » در ساعات 
بعدازظهر ابعاد پا به دليل فعاليت روزانه چاق تر مي شــود و ساعت 
مناسبي براي خريد كفش نيست. همچنين در هنگام خريد بايد پاخور 
كفش مناسب باشد. يعني خريدار هر دو لنگ كفش را بپوشد و با آن 
قدم بزند و احساس راحتي كند. اينكه برخي ها كفش تنگ تر مي خرند 
تا جا باز كند، درواقع بيش از يك باور غلط نيست. همينطور بايد از 
 فروشنده درباره ويژگي كفش و نوع چرم پرسيد و فاكتور خريد مطالبه 

كرد.«

  افزايش قيمت كيف و كفش چرم به دليل كمبود مواد اوليه
جليل دهقانــي، عضو انجمن صنايــع ملي چرم ايران با اشــاره به 
مشــكلات صنعت چرم در كشــور اظهار كرد: يكي از اصلي ترين 
مشــكلات اين صنعت، تامين مواد اوليه اســت و از آنجا كه توليد 
چرم، مواد اوليه بســياري را مصــرف مي كند تحريــم اين مواد، 

 تاثيــرات زيــادي را در صنعــت چــرم و توليــد كيــف و كفش 
گذاشته اســت.  وي ادامه داد: اين مساله موجب شده كارخانه هاي 
چرم سازي از مواد اوليه دسته دوم در توليد چرم استفاده كنند و اين 

موضوع مشكلات زيادي را در صنعت چرم ايجاد كرده است. 
دهقاني با اشاره به كمبود پوست گاو در كشور اظهار كرد: چرم گاوي 
كه از آن به عنوان چرم سنگين ياد مي شود، حدود 60 درصد آن در 

داخل كشور تامين  مي شود. 
عضو انجمن صنايع ملي چرم ايران با بيان اينكه واردات چرم اصلا 
مقرون به صرفه نيست، گفت: به دليل قيمت بالاي دلار اين مساله به 
هيچ عنوان به نفع خريداران و توليدكنندگان نيست چراكه اين امر 
قيمت چرم را چندين برابر مي كند.  وي با بيان اينكه در حال حاضر 
كارخانه هاي چرم تنها با 35 درصد ظرفيت كار مي كنند، افزود: اين 

مساله تاثير مستقيمي بر قيمت چرم مي گذارد. 
دهقاني قيمت تمام شــده يك كفش زنانه از چــرم طبيعي را 38 
هزار تومان تنها براي چرم مصرفي آن عنــوان و اظهار كرد: با توجه 
به اينكه دست دوزها تنها از چرم طبيعي استفاده مي كنند، قيمت 
چرم بســته به نوع كيفيت آن افزايش مي يابــد.  وي يكي ديگر از 
مشــكلات موجود در صنعت چرم ســازي را نبود فضاي آموزشي 
 عنوان و اظهار كرد: براي اين صنعت هيچ دوره دانشــگاهي وجود

 ندارد. 

»كسب و كار« از  بازار كيف و كفش چرم گزارش می دهد

جولانچــرمهایمصنوعی

جاذبه هاي گردشگري شهر توريستي نمك آبرود 

سفـــريميــانابـــــرها
شــهر توريســتي نمك آبرود كــه در دوازده 
كيلومتري غرب چالوس واقع شده قسمتي از 
 اراضي منطقه را با وسعت تقريبي 650 هكتار 
دربر مي گيرد. حد شمالي اين اراضي را درياي 
خزر و حد جنوبــي آن را ارتفاعات مدوبن )از ارتفاعات سلســله 
جبال البرز( تشكيل داده است. وجود پارك هاي جنگلي بنفشه 
و شمشاد در قسمت شمالي شهرك نمك آبرود با وسعت تقريبي 
200 هكتار مناظــر بديعي را در اين قســمت از اراضي به وجود 

آورده است. ضمن آنكه در جنوب اين اراضي دامنه كوه مدوبن به 
صورت جنگلي فشرده و با جاذبه هاي بصري فوق العاده واقع شده 
است. طرح اوليه شهرك نمك آبرود به وسيله مهندسين مشاور 
داض، چرخاب و هوارد همفري تهيه شده است. در گزارش هوارد 
همفري فرض بر اين بوده است كه جاده چالوس- رامسر منطقه 
را به دو بخش شمالي و جنوبي تقسيم مي كند كه بخش جنوبي 
جاده اختصاص به ويلاســازي داشــته و بخش شمالي آن هتل 
هايت و قسمت پيشنهادي مارينا و تاسيسات مربوطه و مجتمع 

آپارتماني را شامل مي شد. 

  شهرك توريستي تفريحي نمك آبرود
شهرك تفريحي و گردشگري نمك آبرود با وسعت 650 
هكتار داراي دو بخش اصلي شهرســازي و امكانات 
گردشگري اســت. براســاس طرح جامع و تفصيلي 
ساخت شهرك توريستي- تفريحي نمك آبرود، 
مساحتي بالغ بر220 هكتار جهت 
اقامــت 
دائمي و 

فصلي باجمعيتــي بالغ بر100 هــزار نفر از ســاكنان مختص 
گرديد. مشــخصه هاي معماري با انواع مختلــف طرح ها جهت 
 ويلاها و ســاختمان هاي دو طبقــه و بلند مرتبــه پيش بيني 

شده است. 

  بخش گردشگري و امكانات تفريحي نمك آبرود
در حاشيه جنوب شرقي شهرك توريستي نمك آبرود، مرتفع ترين 
تله كابين كشور واقع است. اين تله كابين ويژه در سال 1372 با 
تلاش كارشناسان ايراني احداث و مورد استفاده قرار گرفته است. 
اين تله كابين، بازديدكنندگان را در مــدت 12 دقيقه در ارتفاع 
970 متري به قله كوهستان مدوبن با اشــراف بر منظره زيباي 
پانوراماي جنگل و درياي خزر مي گذرانــد. درياچه مصنوعي با 
پدالو، زمين تنيس، پيست دوچرخه ســواري خانم ها و آقايان، 
زمين اســكيت، پاور هنگ گلايدر و اســكاي واكر، شــهربازي 
كودكان، پرواز با هواپيماي دو نفره، مراكز خريد، رســتوران ها، 
غرفه هاي بوتيك لباس و صنايع دستي، فرش، لباس هاي چرم، 
عكاسي، آرايشگاه و سرانجام مركز تفريحي ساحل دريا را مي توان 
از ديگر امكانات نام برد. تله كابين شــماره يك نمك آبرود كه در 
جنوب شرقي شهرك نمك آبرود قرار گرفته؛ امكان صعود به بالاي 
قله زيباي مدوبن را به وجود مي آورد؛ قله كوه مدوبن با داشــتن 
 امكانات پذيرايي مســافران و همچنين اختــلاف دماي حدود

 10 درجه سانتيگراد نسبت به پاي كوه در ماه هاي گرم 
سال فضاي دلنشــين و خاطره انگيزي را براي 
ن  ا شــگر د گر

خواهد داشــت. تله كابين نمك آبــرود، داراي 42 كابين 4 نفره 
است كه با سرعت 3 متر بر ثانيه مســير 2100 متري را كمتر از 
12 دقيقه طي مي كند؛ ارتفاع دكل تله كابين بين 4 الي 49 متر 
متغير است. متوسط جابه جايي مسافرين در طول سال با توجه 
به موقعيت جغرافيايي و اقليمي منطقه و همچنين ايام تعطيل 
سال متفاوت است؛ به طوري كه در ايام غيرتعطيل بين700 الي 
1000 )نفر در روز( و در ايام تعطيل بين 2500 الي 3500 )نفر در 
 روز( از آن استفاده مي كنند. طول خط دوم تله كابين نمك آبرود،
 1700 متـر و ســـرعت دستـــگاه 6 متر در ثانيه، گردشگران 
را به قله بكر و دســت نخــورده ديوحمام انتقــال مي دهد. قله 
ديوحمام با غارهاي طبيعي در ارتفـــاع 700 متـــر از سطـح 
دريا و با چشم اندازي بي نظير، عـلاوه بر برخـورداري از امكانات 
رفاهي و بهـداشتي مناسب، محيطـي دل انگيز و به يادمـاندني 
را بـراي گردشـــگران به وجود مي آورد. )اين خط با 35 دستگاه 
كابين فايبرگلاس 6 نفره توانايي حمل روزانه 8000 گردشگر را 

داراست.( 

  هزينه تور يك روزه نمك آبرود
تور يك روزه نمك آبرود با ارائه خدمات وســيله نقليه توريستي، 
اســكان در هتل خاتم در دل جنگل 3000 همــراه با صبحانه، 
ناهار، شام، بيمه و راهنما از شرايط تورهاي يك روزه نمك آبرود 
اســت. همچنين بازديد از مجتمع تفريحي نمك آبرود، ساحل 
قو و جنگل عباس آباد از خدمات تفريحي تور اســت. هزينه تور 
يك روزه نمك آبرود 55000 هزار تومان است. مجتمع تفريحي 
نمك آبرود شامل تله كابين، جنگل، كارتينگ و ساحل دريا، امكان 
 خريد سوغات شــمال و صبحانه در رســتوران سد شيشه اي 

كرج است. 
جذابيت ها: شهر توريســتي نمك ابرود در 12 كيلومتري 
چالوس واقع شده اســت. وجود پارك هاي جنگلي 
بنفشه و شمشاد در قسمت شمالي اين مجموعه 
با وسعت تقريبي 200 هكتار مناظر بديعي 
 را در اين قســمت به وجــود آورده

 است. 
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کشاورزي

مديرعامل موسســه جهاد استقلال 
وابســته به وزارت جهاد كشاورزي با 
اشاره به اينكه وضعيت توليد گوشت 
قرمز كشور نسبت به سنوات گذشته 
بهبود يافته اســت، گفت: همين امر 
باعث كاهش وابستگي كشــور به واردات گوشت قرمز شده 

است. 
محمدرضا شــافعي نيا افزود: كافي بودن ميزان محصول در 
بازار، ثبات قيمت ها و صادرات ســه عامل نشان دهنده بهبود 

وضعيت توليد گوشت در كشور است. 
به گفته وي، طي سال جاري بخشي از دام زنده به كشورهاي 
همسايه نيز صادر شده اســت. وي اظهار داشت: با توجه به 
سياست گذاري هاي توليد و واردات گوشت قرمز توسط وزارت 
جهادكشــاورزي و دولت، كمبودي در زمينه گوشــت قرمز 
نداريم هرچند ممكن است در بازار قيمت ها بالا باشد اما سطح 

قيمت ها نيز نسبت به گذشته تغيير زيادي نداشته است.
 وي به كاهش ميزان واردات گوشــت قرمز نسبت به گذشته 
اشــاره كرد و افزود: طي سال هاي گذشــته وابستگي ما به 
واردات گوشــت قرمز 10 درصد بوده كه بــا بهبود وضعيت 
توليد داخل توانســته ايم ميزان واردات را به حدود 6 درصد 
برســانيم كه اميدواريم به زودي ميزان واردات گوشت قرمز 

ما به صفر برسد. 

  واردات 600 دستگاه ماشين آلات كاشت و برداشت 
در سال آتي

وي با اشــاره به اينكه تمام تلاش ما حمايت از توليد داخل و 
افزايش بهره وري اســت، گفت: به دنبال واردات دانش فني 
و تكنولوژي هاي نوين ماشــين آلات بخش كشاورزي براي 

افزايش بهره وري توليد هستيم. 
شافعي نيا اضافه كرد: بخشي از ماشين آلات پيشرفته كاشت تا 
برداشت محصولات كشاورزي به كشور وارد مي شود و تلاش 
داريم تا بخشــي از دانش و تكنولوژي برخي ماشين آلات را 

براي توليد داخل وارد كنيم. 
وي تصريــح كــرد: هم اكنــون اصلي ترين موضــوع بخش 
كشاورزي، توليد محصولات زراعي از جمله غلات )ذرت، جو 
و گندم(، نباتات علوفه اي و برنج است بنابراين برنامه افزايش 
بهره وري ايــن محصولات به طور جدي در دســتور كار قرار 

دارد البته دركنار آن مكانيزاسيون محصولات باغي، سبزي و 
صيفي نيز جزو برنامه هاي اين موسسه است.

 به گزارش ايرنــا، شــافعي نيا درباره مكانيزاســيون بخش 
كشــاورزي، گفــت: تاكنــون بيــش از 1000 دســتگاه 
تراكتور و كمباين كاشــت تا برداشــت به كشــور وارد شده 
 كــه بخــش عمــده آن بــه مكانيزاســيون برنــج مربوط

 مي شود. 
وي درباره مكانيزاسيون دانه هاي روغني، گندم و جو نيز گفت: 
حدود 2 سال است كه واردات ماشين آلات مربوط به دانه هاي 
روغني، گندم، جو و ذرت آغاز شده و در دست آزمايش قرار 
 دارد تا در صورت مناســب بودن به ميزان لازم به كشور وارد 

شود.

 500 دستگاه تراكتور سنگين وارد كشور مي شود
 شافعي نيا افزود: در همين راستا در نظر داريم در سال جاري 
ميلادي حداقل بتوانيم 500 دستگاه تراكتور سنگين و 100 
دستگاه كمابين جديد و با تكنولوژي روز تامين و وارد كنيم 
تا در اختيار توليدكنندگان دانه هاي روغني، ذرت و جو گندم 

قرار گيرد.
 وي ادامــه داد: بخــش عمــده ماشــين آلات برنــج از 
ژاپــن و ماشــين آلات ديگــر محصــولات كشــاورزي 
وارد يتاليــا  ا و  اتريــش  آلمــان،  كشــورهاي   از 

 مي شود.
 مديرعامل موسسه جهاد اســتقلال درباره واردات ريشه بذر 
كلزا، گفت: بذر كلــزا به صورت والد به ميــزان 4 تن و 750 
كيلوگرم به كشور وارد شده تا توســط سيستم هاي داخلي 
كشور توليد و تكثير شود. وي اضافه كرد: در مجموع با تكثير 

اين ميزان بذر، كل نياز كشور تامين مي شود. 

 كاهش قيمت محصولات در دســتور كار وزارت 
جهادكشاورزي

شــافعي نيا از كاهش قيمت محصولات كشــاورزي در قالب 
برنامه وزارت جهادكشاورزي، گفت: وقتي افزايش بهره وري 
و كاهش قيمت نهاده هاي توليد رخ دهد، قيمت محصولات 

كشاورزي نيز كاهش مي يابد.
 مديرعامل موسسه جهاد اســتقلال درباره بالا بودن هزينه 
تمام شــده توليد محصولات كشــاورزي نيز افزود: وزارت 

جهادكشاورزي افزايش بهره وري توليد محصولات كشاورزي 
و كاهش قيمت نهاده هاي توليد را در دستور كار دارد تا بتواند 
از اين طريق ضمن مديريت بحران آب در كشور، هزينه توليد 

اين محصولات را تا حد ممكن كاهش دهد.
 بــه گفتــه وي، در آن صــورت مي توان بــه كاهش قيمت 
محصولات كشــاورزي در آينده نيــز اميدوار شــد به طور 
مثال وقتي در توليد شــير قيمت نهاده هــاي دامي از طريق 

تكنولوژي هاي نوين كاهش پيدا مي كنــد، هزينه هاي تمام 
شده توليد شير و در نهايت قيمت شير و فرآورده هاي آن نيز 

كاهش مي يابد.

 افزايش بهره وري توليد محصولات كشاورزي برا 
مقابله با بحران آب

 وي درباره بحران آبي كشــور اظهار داشت: بحران آب يكي 

از مهم ترين مســائل مورد توجه دولت و مسئولان است كه 
با توجه بــه وضعيت كنونــي منابع آبــي نمي توانيم به فكر 
توســعه افزايش ســطح زيركشــت محصولات كشاورزي 
باشــيم، اما وزارت جهادكشــاورزي در نظر دارد با مديريت 
منابع محــدود آبي بتوانــد بهــره وري توليــد را در واحد 
 ســطح افزايش دهد كه ايــن خود از برنامه هاي توســعه اي 

به شمار مي رود. 

مديرعامل موسسه جهاد استقلال:

واردات گوشت قرمز کاهش يافت

مديرعامل اتحاديه ماهيان ســردآبي با 
انتقاد از جايگزيني گوشت تيلاپيا به جاي 
ماهي قزل آلا در بازار گفت: در همه جاي 
دنيا از توليد داخل حمايت مي شود اما در 
كشور ما به جاي حمايت، ضربه سنگيني 

به توليد زدند. 

به جاي حمايت از قزل آلا، تيلاپيا را جايگزين كردند
آرش نبي زاده با بيان اينكه در حال حاضر گوشت ماهي تيلاپيا 
در بازار مصرف جايگزين قزل آلا مي شود، افزود: ما به شدت با 
اين امر مخالف هســتيم، در تمام دنيا از توليد داخل حمايت 
مي كنند اما در كشور ما تا مشكلي براي توليد پيش آمد ماهي 
ديگري را با قيمتي ارزان تر جايگزين آن كردند و به جاي حمايت 

ضربه سنگيني به توليد  زدند. 
وي با اشــاره به اينكه اقدام مذكور باعث از ميــان رفتن بازار 
ماهي قزل آلا در كشــور مي شود، گفت: ما ســالانه بين 140 
تا 150 هزار تن توليد قزل آلا داشــتيم كــه در حال حاضر با 
نگاهي خوشــبينانه حدود ۹0 هزار تن توليــد داريم ضمن 
 اينكــه آمار ســال جــاري به شــكل دقيق هنوز مشــخص 

نشده است.
آرش نبي زاده با بيان اينكه بيماري وي اچ اس )VHS( از اواسط 
سال ۹1 در كشور شيوع يافت، اظهار داشت: به دليل تشخيص 
ديرهنگام بيماري و از آنجا كه بيماري بيشــتر مزارع تكثير را 
آلوده كرده بود و همچنين به دليل فعاليت ماشين هاي حمل 
مشــترك در همه مزارع، وي اچ اس در سطح وسيعي از كشور 

گسترش يافت. 

افزايش شديد واردات تيلاپيا
در حالــي كــه پــرورش، واردات و مصــرف ماهــي تيلاپيا 
چند ســالي اســت به موضوع جنجالــي و مــورد اختلاف 
ســازمان هاي محيط زيســت و شــيلات تبديــل شــده، 
 واردات آن بــا بيــش از 235 درصــد افزايــش طــي 
10 ماهه امســال به بيش از 37 ميليون دلار رســيده است. 
ماهي تيلاپيا از خانواده ســيكليد و راســته ســوف ماهيان 
بوده كه طي ســال هاي اخير و به دليل فيله بودن و نداشــتن 
تيغ، به يكــي از ماهي هاي محبوب در كشــور تبديل شــده 
اســت و با وجود طرح مباحث جنجالي مختلــف درباره اين 
ماهي، نه تنها پــرورش آن با حمايت وزارت جهادكشــاورزي 
 در حــال رونــق گرفتــن اســت، بلكــه واردات آن طــي 
10 ماهــه امســال افزايــش چشــمگيري داشــته كــه 
نشــان مي دهــد بــازار تيلاپيــاي ايران داغ شــده اســت. 
 بــر اســاس آمــار گمــرك تــا پايــان دي مــاه امســال، 
7200 تــن ماهــي تيلاپيــاي فيلــه منجمــد بــه ارزش 
32 ميليــون و 200 هــزار دلار بــه كشــور وارد شــده 
 كــه از نظــر وزنــي 17۹/78 درصــد و از نظــر ارزشــي 
235/72 درصد نســبت به 10 ماهه سال گذشته رشد داشته 

است.

شيوع بيماري آبزيان با واردات تخم ماهي قاچاق
نبی زاده با تاييد سخنان برخي مسئولان مبني بر اينكه واردات 
تخم چشم زده آلوده در گذشته سبب شــيوع اين ويروس در 
كشور شده است، افزود: در فاصله سال هاي 85 تا 86 واردات 
تخم چشم زده آزاد.و اين واردات براي اصلاح ژنتيك و حمايت 
از توليد داخل انجام شــد تا اين علم وارد كشور و بومي شود. 
متاســفانه اين اتفاق رخ نداد و عده اي سودجو تخم چشم زده 
را به شكل قاچاق از كشــورهاي مختلف وارد كردند و بيماري 
وارد كشور شد. مديرعامل اتحاديه ماهيان سردآبي اضافه كرد: 
در حال حاضر قرار اســت كارگروهي ايجاد شود كه هم منشأ 
بيماري را به صورت دقيق بررسي كند و هم مشخص شود ميزان 

آسيب وارد شده چقدر بوده است. 

همچنين غلامرضا توكلي، مسئول دامپزشكي استان اصفهان 
نيز درباره ميزان شيوع ويروس VHS، گفت: درگيري در سطح 
استان با ويروس مذكور زياد نيســت و تقريبا بيماري كنترل 
شده است. وي با بيان اينكه خشكسالي از عوامل تاثيرگذار بر 
بروز بيماري بوده است، افزود: احتمال دارد، ورود اين ويروس 
از طريق واردات باشد. مسئول دامپزشــكي استان اصفهان با 
بيان اينكه اين بيماري براي انسان ضرري ندارد، گفت: وقتي 
چند آبزي پرور براي استخرهايشــان از يك آب براي پرورش 
ماهي استفاده مي كنند، در صورت بروز بيماري در يك مزرعه، 

بيماري به مزارع ديگر هم منتقل مي شود. 

تهيه بچه ماهي سالم بسيار مشكل است
نبي زاده با اشــاره به اينكه ميــزان كاهش توليد طي  ســال 

جاري كمتر از ســال قبل اســت، گفت: هم اكنون اكثر مزارع 
پرورش اين نوع ماهي، نيمه فعال انــد، ضمن اينكه تهيه بچه 
ماهي سالم كار بسيار مشكلي اســت، ما به دامپزشكي فشار 
آورديم كه مراكز تكثير سالم را معرفي كنند اما آنها مي گويند 
مراكز تكثير ممكن است امروز ســالم و روز بعد ناسالم باشند. 
به گزارش مهر، وي دربــاره مباحث مبني بــر تغيير رويكرد 
پرورش دهنــدگان ماهي قــزل آلا به پــرورش تيلاپيا اظهار 
داشــت: چنين موضوعي صحت ندارد و بعيد به نظر مي رسد 
 چراكه شــرايط توليد اين دو نــوع ماهي چنــدان با يكديگر 

هماهنگ نيست. 

تيلاپيا در سفره مردم جا خوش كرده است
پيش از اين حســن صالحي، رئيس ســازمان شــيلات ضمن 

تاييــد تلويحــي نگراني هــاي زيســت محيطي تيلاپيا براي 
گونه هاي بومي كشــور، اظهار كرد: با برخي روش هاي علمي 
مي توان ماهــي تيلاپيا را بــه صورت تك جنســي )نر( توليد 
كرد و به ايــن ترتيب اگر ايــن ماهي به رودخانه يــا دريا هم 
راه پيدا كند، امــكان تكثير نــدارد. وي با بيــان اينكه توليد 
 اين گونه ماهي پرورشــي در كشــور هنوز آغاز نشــده است،
 افزود: سال گذشــته حدود 12 هزار تن ماهي تيلاپيا به كشور 
وارد شــد و پيش بيني مي شــود واردات اين ماهــي تا پايان 
امســال به حدود 20 هزار تن برســد. جالب تــر اينكه قيمت 
تيلاپياي وارداتي نسبت به ســال گذشته حدود 3000 تومان 
افزايش يافته اما واردات آن بيش از 3 برابر شده است كه نشان 
 مي دهد اينگونه ماهي در ســفره هاي ايرانيــان جاي خود را 

پيدا كرده است.

مديرعامل اتحاديه ماهيان سردآبي مطرح كرد

حمله تيـلاپيا به بـازار قـزل آلا
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استان ها

مدیرکل پزشکی قانونی مازندران  خبر داد:
کاهش ۵ درصدی تلفات ناشی 

از اعتیاد در مازندران
مدیرکل پزشــکی قانونی مازنــدران گفت: 
در ۹ ماهه ســال جاری آمار تلفات ناشــی از 
ســوءمصرف مواد، داروهای مخدر و محرک 
در استان جان ۶۲ نفر را گرفت که این رقم در 
مقایسه با مدت مشــابه سال قبل پنج درصد 

کاهش داشت.
 دکتر علی عباســی اظهار کــرد: در ۹ ماهه 
امسال از کل تلفات ناشی از  اعتیاد ۵۱ نفر مرد 

و ما بقی زن بودند.
وی افزود : بر اســاس آمار ارســالی از مراکز 
استان، طی این مدت شهرستان های ساری 
با ۹، بهشهر با ۷، قائمشهر و نور هر کدام با ۶ 
متوفی، بیشترین و شهرستان های میاندورود 
و بابل هر کدام با یک متوفــی، کمترین آمار 

مرگ بر اثر سوءمصرف مواد را داشتند.
عضو شــورای قضایی مازندران، خاطرنشان 
کرد: قطعا حساسیت منطقی خانواده به رفتار 
فرزندان و حتی حساســیت نسبت به تغییر 
رفتار همسر و همچنین برخورد درست با این 
افراد در صورت گرایش آنان به مواد مخدر، آگاه 
شدن از تمایل جوانان به مواد مخدر، آگاهی 
از علائم و نشانه های اولیه، انجام مشاوره های 
درســت از طرف خانواده می تواند از گرفتار 
شدن جوانان در دام اعتیاد و به تباهی کشاندن 

افراد و مرگ آنها جلوگیری کند.

دیدار مدیرکل بهزیستی مازندران 
با مدیرکل دیوان محاسبات استان 

به گــزارش روابــط عمومی اداره کل بهزیســتی 
مازندران؛ دکتر فریبا بریمانی مدیرکل بهزیستی 
مازندران بــا همراهی رجبی معاون پشــتیبانی و 
منابع انسانی بهزیستی اســتان در راستای توسعه 
همکاری ها و گسترش سطح تعاملات فی مابین با 
دکتر حسن بابایی کشتلی مدیرکل دیوان محاسبات 
استان دیدار کرد. در این دیدار مدیر کل بهزیستی 
مازندران ضمن تقدیر و تشکر از همراهی مجموعه 
اداره کل دیوان محاسبات، پیرامون مسائلی از جمله 
مشکلات کمبود نیروی انســانی، حقوق و مزایای 
پرسنلی، موسسات خصوصی تحت نظارت سازمان و 
ساختار و تشکیلات با توجه به اهداف و ماموریت های 
گسترده و احصا شده ســازمان بهزیستی بحث و 
گفتگو و خواســتار ارتقاء سطح همکاری ها جهت 

خدمت رسانی مطلوب به جامعه هدف شد.

به کارگیری دیده بان ها جهت 
کنترل و پیشگیری از حریق در 

مراتع و جنگلها 
سمنان.سپیده خورسی: سرهنگ علیرضا ابوطالبی 
فرمانده یگان حفاظــت اداره کل منابع طبیعی 
آبخیزداری اســتان دردیدار بــا محمود قدرتی 
سرپرست فرمانداری شهرستان آرادان با بیان اینکه 
نقش و مشارکت مردم در امر حفاظت از عرصه های 
منابع طبیعی بسیار تأثیرگذار است،عنوان کرد: 
برای پیشگیری واطفای حریق درمراتع مجریان 
طرح های مرتعداری و بهره برداران منابع طبیعی، 
همیاران طبیعت محافظ، دهیاران، مدیر یت بحران 
فرمانداری، هلال احمر، نیروی انتظامی، نظامی و 
شورای اسلامی روستاها در مناطق بحرانی کمک 
کنند. سرهنگ ابوطالبی به شناسایی نقاط بحرانی و 
حساس به آتش سوزی در عرصه های منابع طبیعی 
اشــاره کرد و افزود: برای کنترل و پیشگیری از 
حریق در مراتع به کارگیری دیده بان ها بسیار مهم 

و اساسی است.
فرمانده یگان حفاظت اداره کل منابع طبیعی و 
آبخیزداری استان از مسؤولان مربوطه خواست با 
چاپ و نصب بنر و اطلاع رسانی از طریق رسانه های 
ملی و محلی درمناطقی که مردم بیشترین تردد 
را برای دســتیابی به عرصه های منابع طبیعی 
دارند، هشــدارهای لازم را اعلام کنند و سامانه 
امدادی ۱۵۰۴و ۱۳۹ را در اختیار مردم قرار دهند 
تا به محض رؤیت هرگونه تخریــب، تصرف و یا 
آتش سوزی، به سامانه امدادی در سازمان منابع 
طبیعی و آبخیزداری کشور وادارات منابع طبیعی 

وآبخیزداری استانها اعلام کنند.

اخبار

    ایلام- مدیرکل ســتاد 
اجرایــی فرمــان حضرت 
امام )ره( استان ایلام گفت: 
هدف نهایی از اجرای طرح 
جهش تولید در دیمزارها، 
دانش بنیان کردن کشاورزی دیم مبتنی بر فناوری 

های و اصول مبتنی زراعی است.
محمد زارع در جلســه با رئیس و مسئولان اجرای 
طرح جهش تولید در دیمزاهای استان، اظهار کرد: 
طی ســال زراعی جاری بیش از ۱۰۰ هزار هکتار 
از اراضی کشاورزی استان زیر چتر حمایتی طرح 

جهش تولید در دیمزارها قرار دارد.
وی افزود: با توجه به اهمیت و ظرفیت بسیار خوب 
زمین های دیم کشاورزی در استان، ستاد اجرایی 
فرمان حضرت امام )ره( با تمامی توان در این زمینه 
ورود کرده و با همکاری ســازمان جهاد کشاورزی 
در تلاش است این حوزه به صورت ۱۰۰ درصدی 
فعال و بهره آن در امنیت غذایی کشور و سفره مردم 

دیده شود.
زارع، با بیان اینکه ستاد اجرایی در حوزه دیمزار ها 
سرمایه گذاری بسیار خوبی کرده و جهاد کشاورزی 
استان هم همکاری و همراهی دارد، افزود: با تلاش 
بی وقفه و نظارت دقیق طی سال گذشته در راستای 
اجرای طرح جهش تولید در دیمزار ها در استان رتبه 

نخست کشور به ایلام اختصاص پیدا کرده است.
مدیرکل ستاد اجرایی فرمان حضرت امام )ره( ایلام، 
با تاکید بر اینکه ســال جاری اجرای طرح جهش 
تولید در دیمزار های اســتان با قدرت و گستردگی 
بیشــتری ادامه می یابد، بیان کرد: با اجرای طرح 
جهش تولید در دیم زار ها مکانیزاسیون کشاورزی 
استان به روز می شود و نتیجه آن بهره وری بیشتر و 

افزایش تولید است.

وی ادامه داد: افزایش سطح زیر کشت و حمایت از 
کشاورزان دیمکار استان در سالجاری ارتقای بسیار 
خوبی پیدا خواهد کرد و جای امیدواری دارد با نظم، 
همکاری و پیگیری هایی که بین جهاد کشاورزی 
استان و ستاد اجرایی فرمان حضرت امام )ره( وجود 

دارد، این طرح به خوبی در استان جواب می دهد.
مدیر کل ســتاد اجرایی فرمان حضرت امام )ره( 
ایلام، با بیان اینکه با توجه به وجود اراضی مستعد 

دیم در اســتان انتطار می رود این حوزه در استان 
بیشــتر مورد توجه قرار گیرد، افزود: سال گذشته 
اعتبارات در نظر گرفته شده برای افزایش سطح زیر 
کشت در دیمزار های استان تمام و کمال اختصاص 

یافته است.
زارع، با اشاره به اینکه در ســالجاری از کشاورزان 
دیمکار استان حمایت بیشتری می شود، بیان کرد: 
اطلاع رسانی ها و همکاری بســیار خوب رسانه ها 
در استان باعث شد کشــاورزان دیم کار به خوبی از 

اجرای این طرح آگاه شوند و خوب پای کار بیایند.
وی به وجود ظرفیت بزرگ در حوزه کشــاورزی و 
دامپروری ایلام اشاره کرد و ادامه داد: باید در اجرای 
طرح جهش تولید از کشت تک محصولی عبور کرده 
و تنوع کشت صورت گیرد تا دستیابی به پایداری 

تولید تسهیل شود.
زارع، با تاکید بر اینکه مکانیزاسیون کشاورزی در 
ایلام باید به روز و وسایل کشت سنتی کنار گذاشته 
شود تا بهره وری تولید افزایش یابد، بیان کرد: یکی 
از ضعف های استان در کشــت محصولات زراعی، 
استفاده از وسایل قدیمی و سنتی است که ضمن 
تخریب ساختار خاک و افزایش فرسایش آن، مانع 

افزایش بهره وری می شود.
وی اضافه کرد: ستاد اجرایی فرمان حضرت امام )ره( 
با تمام توان برای محرومیت زدایی در استان پای کار 
است، اما می طلبد که همه دستگاه ها نیز همکاری 

لازم را به عمل آورند.

مدیرکل ستاد اجرایی فرمان حضرت امام )ره( استان خبر داد:

۱۰۰هزار هکتار از اراضی ایلام زیرچترجهش تولید در دیمزارها

مدیرعامل شرکت آبفای استان خبر داد:
واگذاری ۴۳۷ فقره انشــعاب 

رایگان آب در ایلام
 ایلام- مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب استان 
ایلام گفت: در راســتای عمل به تکلیف قانونی و 
مســولیت اجتماعی و به منظور کمک به بخش 
محروم جامعه از ابتدای امسال ۴۳۷ فقره انشعاب 

رایگان آب در استان ایلام واگذار شده است.
پرویز ناصری در تشریح این خبر اظهار داشت: از 
این تعداد ۱۲۳ مورد مددجویان بهزیستی، ۹۲ 
مورد مددجویان کمیته امداد حضرت امام)ره(، 
۲۰۷ مورد خانواده های معظم شهدا و جانبازان 
و ۱۵ مورد مربوط به اماکن مذهبی و آموزشــی، 

مساجد در سطح استان بوده است.
وی با بیان اینکه رشد جمعیت و توسعه شهرها و 
روســتاها نیاز به نصب و واگذاری انشعابات آب و 
فاضلاب را به دنبال دارد، از رشد واگذاری انشعابات 
آب نسبت به سال گذشــته، خبر داد و افزود: از 
ابتدای سال تاکنون چهار هزار و ۹۳۵ فقره انشعاب 

فاضلاب جدید در استان ایلام واگذار شده است. 
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب ایلام خاطرنشان 
ســاخت: با واگذاری این انشــعابات تعداد کل 
مشترکین فاضلاب اســتان ایلام به ۲۴۳ هزار و 

۱۲۱ مشترک رسیده است.

برگزاری نشســت هم اندیشــی 
جایگاههای مرزی مناطق شمالغرب 

به میزبانی منطقه آذربایجان شرقی

شســت هم اندیشــی و بررســی چالش های 
جایگاههای مرزی مناطق شمالغرب با حضور 
معاون نظارت برعملیات بهره برداری حوزه یک 
، معاون مدیر بازرگانی در فروش فرآورده های 
نفتی ، مدیران ، معاونین و مســئولین مناطق 
آذربایجان شرقی، ارومیه ،گیلان ، کردستان، 
اردبیل و میاندوآب به میزبانی منطقه آذربایجان 

شرقی برگزارشد.
ناصر راشدی مدیر شرکت ملی پخش فرآورده 
های نفتی منطقه آذربایجان شــرقی در آغاز 
نشســت هم اندیشــی بررســی چالش های 
جایگاههای مرزی مناطق شمالغرب ضمن خیر 
مقدم گزارشی از عملیات و وضعیت جایگاههای 
مرزی نوردوز و جلفا را ارائه و نسبت به تعامل و 
هم اندیشی در رفع چالشهای موجود تأکید کرد.

در ادامه جلسه دلبری معاون نظارت برعملیات 
بهره برداری حوزه یک شــرکت ملی پخش با 
تشکر از میزبانی منطقه آذربایجان شرقی، در 
خصوص مقررات و فرآیندهای عملیات فروش 
جایگاههای مرزی مطالبی را بیان داشته وگفت: 
برآنیم تا با جمع بندی نظرات و پیشــنهادات 
مدیران و کارشناسان مناطق مرزی ، فرآیندهای 
مطلوبی را برای رفع چالشهای موجود در این 

حوزه اتخاذ نماییم.
همچنین فروردین معاون مدیــر بازرگانی در 
فروش فرآورده های نفتی با بیان ضرورت اجرای 
تکالیف و مقررات تدوین شــده و بازنگری در 
فرآیندهای کاری در مورد دســتورالعمل های 
فروش فرآورده در جایگاههای مرزی مطالبی 

را بیان داشت. 
سپس هریک ازمدیران ، معاونین و مسئولین 
مناطق آذربایجان شــرقی، ارومیــه ،گیلان 
، کردســتان، اردبیل و میاندوآب درخصوص 
چالشها و مشکلات موجود در حوزه عملیاتی 
جایگاههای مرزی گــزارش هایــی را ارائه و 

پیشنهادهای لازم را مطرح نمودند.
 در این نشست موضوعات اجرای طرح باک پر، 
چالشها و پیشــنهادات فرآیندهای عملیاتی و 
بازرگانی جایگاههای مرزی ، تکالیف و مقررات 
تدوین شــده ، ارتباط  با ادارات برون سازمانی، 
محاســبات مالی جایگاههای مرزی با هدف 
جلوگیری از هدر رفت سرمایه های ملی مورد 
بحث و وبررسی قرار گرفته و رهنمودهای لازم 
توســط معاون نظارت برعملیات بهره برداری 
حوزه یک و معاون مدیــر بازرگانی در فروش 
فرآورده های های نفتی و سایر کارشناسان ارائه 
گردید. بازدید از جایگاههای مرزی نوردوز و جلفا 
در منطقه آذربایجان شرقی و آشنایی نزدیک با 
فرآیند عملیاتی این جایگاهها از دیگر برنامه های 

این نشست دو روزه بود.

اخبار

مدیــرکل تامین اجتماعی اســتان چهارمحال و 
بختیاری در جمع روسای کانون های بازنشستگی 
اســتان از آنان به عنوان بازوان توانمند اجرائی در 

سازمان نام برد.
به گزارش روابط عمومی اداره کل تامین اجتماعی 
چهارمحال و بختیــاری، طی نشســت تعاملی 
مدیــرکل تامین اجتماعی اســتان با روســای 
کانون های بازنشستگی کارگری استان در راستای 
تقویت و توسعه تعامل با شرکای اجتماعی برگزار 

شد،
عبدالله مختاری،ضمن تبریک به منتخبین روسا 
و هئیت مدیره کانون بازنشستگان کارگری عنوان 
کرد مجموعه مدیریت تامین اجتماعی اســتان 
تمام تلاش خود را در راستای حمایت از سرمایه 
جامعه عظیم بیمه شــدگان ،مستمری بگیران و 
کارفرمایان آن در محافل گوناگون به کار خواهد 

گرفت .

مدیــرکل تامین اجتماعی اســتان چهارمحال و 
بختیاری در ادامه بیان کرد: مجموعه کانون ها خط 
مقدم سازمان بوده تا با تعامل دو سویه پایداری و 

ارتقاء بیش از پیش رقم خورد.
وی ضمن اشــاره به اینکه در حال حاضر پنجاه و 
یک هزار نفر مستمری بگیر در سطح استان تحت 
پوشش سازمان تامین اجتماعی می باشد افزود، 
ضریب وابســتگی بیمه شــده به مستمری بگیر 
با معضل جوانــی جمعیت جای تامــل دارد ،لذا 
ضمن تقدیر از دولت و مســئولین متولی  مبنی 
به اتخاذ تصمیمات ویژه دولت  مردمی سیزدهم 
در خصوص جوانی جمعیت و فرزند آوری نقطعه 

عطف و امید در پیش روی ماست
ریاســت کانون بازنشســتگی کارگری اســتان 
چهارمحــال و بختیــاری از اهتمــام مجموعه 
کانون های استان و برپائی نشست های مستمر و 
بررسی مداوم مشکلات مطروحه توسط مدیریت 

استان تقدیر کرد و گفت: چالش های بازنشستگان 
در حوزه های درمانی ،پرداخت وام بازنشستگان 
و بیمه تکمیلی آتیه ســازان حافظ  می باشد که 
امید اســت در نشست های مســتمر که از سوی 
اداره کل استان برگزار می شود که در حوزه اختیار 
تصمیم گیری مسئولین استانی خواهد بود پیگیری 
شود تا جلسات تعاملی نتیجه مثمر ثمری را داشته 

باشد.
روسای کانون های بازنشســتگی شهرستان نیز 
درباره ارائــه خدمات درمانی بــه ۵۱هزار خانوار 
مســتمری بگیر ، در خصــوص رفع ســقف پایه 
بیمه ،اختصاص دندانپزشــک بــه درمانگاه ها، 
پیگیری مصوبات ســفر وزیر تعــاون کار و رفاه 
اجتماعــی در خصوص ســاخت پلــی کلینیک 
در شهرســتان های شــهرکرد، بروجن ،سامان 
،شــلمزار ،اردل و... موضوعات خــود را طرح و از 
سوی مســئولین حاضر در نشســت پاسخ لازم 

 دریافت و دستور تسریع در مرتفع نمودن مسائل 
صادر شد.

این جلســه با حضور معاونت تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعی،مدیــر کل تامیــن اجتماعی،مدیــر 
درمــان ،معاونــت بانــک رفــاه کارگــران و 
 مدیر عامــل بیمه آتیه ســازان حافظ اســتان 

برگزار گردید.

به گزارش خبرنگار ما به نقل از  مدیریت ارتباطات 
شهرداری رشــت، مراســم بزرگ ترین رویداد 
خوراک کشــور به مناسبت هفته رشــت امروز 
 پنجشــنبه ۷ دی ۱۴۰۲ بــا حضــور مهمانان

 بین المللی، ملی، اســتانی و شهروندان این شهر 
و سخنرانی مصطفی ده پهلوان رئیس پژوهشگاه 
میراث فرهنگی و گردشــگری، اسخت اورازبای 
سفیر جمهوری قزاقســتان در ایران، فیرات بایار 
رایزن اول فرهنگی ســفارت جمهوری ترکیه در 

ایران، ولی جهانــی مدیرکل میــراث فرهنگی، 
صنایع دستی و گردشگری گیلان، محمدحسین 
واثق کارگرنیا رئیس شــورای اســلامی شــهر 
رشت، علیرضا تاج شهرستانی رئیس کمیسیون 
فرهنگــی اجتماعی شــورای اســلامی و رحیم 
 شــوقی شــهردار در تالار مرکزی شهررشــت 

برگزار شد.
سومین جشــنواره گیله خوراک در زمینه غذا و 
سفره آرایی، نان و شــیرینی با همکاری دانشگاه 

جامع علمی کاربردی گیلان در راســتای »رشت 
اولین شهر خلاق خوراک ایران در جهان« با هدف 
اشاعه فرهنگ تولید و مصرف غذاهای محلی رشت 
و گیلان همراه بزرگ ترین رویداد خوراک کشور 

در تالار مرکزی رشت برگزار شد.
پخش کلیپ تبریک شــهردار آستراخان روسیه 
به مناســبت هفته رشــت، رونمایــی از تابلوی 
رشــتی دوزی بنای تاریخی بلدیه رشــت یکی 
از آثار فاخر این شــهر توســط دو بانوی هنرمند 

رشتی و اجرای موسیقی محلی و آیینی دیلمون 
و همچنیــن موســیقی پــاپ گیــلان از جمله 
 برنامه های مراســم بزرگ ترین رویداد خوراک 

کشور بود.
در پایان مراســم مذکور از فعــالان حوزه میراث 
فرهنگی و گردشــگری گیلان، مدیران تعدادی 
از رســتوران های رشت و دانشــگاه جامع علمی 
کاربردی استان با اهدای تندیس و لوح قدردانی 

به عمل آمد.

شرکت آب و فاضلاب اســتان اصفهان در بیست و 
ششمین جشنواره شــهید رجایی استان به عنوان 
دســتگاه برتر در محور »پیگیری مصوبات ســفر 
ریاســت جمهوری« شناخته شــد. لوح تقدیر این 
جشنواره توسط محســن منصوری، معاون اجرایی 

رییس جمهور به حســین اکبریــان مدیرعامل و 
رییس هیات مدیــره آبفای اســتان اصفهان اعطا 
گردید کــه در بخشــی از آن با امضای ســید رضا 

مرتضوی، اســتاندار اصفهان آمده اســت: » اکنون 
در پایان دومین ســال دولت ســیزدهم، لازم می 
دانــم از مســاعی ارزشــمند جناب عالــی و تمام 

مدیران و کارکنان خدوم آن دســتگاه در کوشش 
برای پیشــرفت اســتان عزیزمان، اعتــلای ایران 
اسلامی، اهتمام بر تحقق سیاست های ابلاغی مقام 
 معظم رهبری و اجرای برنامــه های دولت مردمی 

قدردانی نمایم«.

دیدار مدیرکل تامین اجتماعی چهارمحال و بختیاری با روسای کانون بازنشستگی کارگری استان
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مریــم رفیعیــان- رشــت- طی نــه مــاه ســال جــاری ) ابتدای 
فروردین لغایــت پایان آذر مــاه ( ۱۲ میلیون و ۴۲ هــزار لیتر نفت 
 ســفید در گیلان به مصــارف خانــوار ) عــادی و صعــب العبور ( 

رسیده است .
به گزارش خبرنگار مــا  به نقل از روابط عمومی شــرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی منطقه گیلان : مجتبی شــکوری ،  مدیر منطقه با 
اعلام خبر فوق افزود : »  ۱۲ میلیون و ۴۲ هزار  لیتر نفت سفید برای 

۷8  باب فروشندگی استان ارسال شده که از این مقدار ۹ میلیون و ۷۵ 
هزار و ۷۰۰ لیتر به مصرف خانوار مناطق عادی و دو میلیون ۹۶۷ هزار 

لیتر برای مناطق  صعب العبور توزیع شد . «
مدیر منطقه همچنین افزود : » از ابتدای سال تاکنون ۷ فقره کالابرگ 
۲۱۰ لیتری برای خانوارهای عادی ،  هشت فقره کالابرگ ۲۱۰ لیتری 
برای خانوارهای صعب العبور و ســه فقره کالابرگ ۲۱۰ لیتری برای 

سکونت فصلی اعلام گردید  . «

مدیر منطقه گیلان همچنین از تخصیص سهمیه نفت سفید دی ماه 
برای خانوارهای مناطق فاقد گاز طبیعی و سخت گذر استان خبر داده 
و افزود : » این سهمیه برای خانوارهای یک تا هفت نفره  مناطق عادی 
و صعب العبور به میزان  ۲۱۰ لیتر و همچنین برای خانوارهای سکونت 
فصلی برای فصل زمستان نیز ۲۱۰ لیتر سهمیه تخصیص یافته است 
که برای سرپرست هر خانوار در کارت های الکترونیکی بانکی ایشان 

شارژ شد . «

 بازدید مدیر عامل محترم شرکت گاز اســتان اردبیل و هیئت همراه 
از روستای فرضی کندی از توابع شهرســتان گرمی و بررسی میدانی 

مشکلات و معضلات موجود در حوزه گازرسانی به این روستا.
به گزارش روابط عمومی شرکت گاز استان اردبیل.مهندس میرسعید 
سیدمتین مدیرعامل این شرکت در بازدید از روستای فرضی کندی از 
توابع شهرستان گرمی از نزدیک جریان آخرین وضعیّت گازرسانی به 

روستا را بررسی و دستورات لازم را صادر نمودند.

گفتنی است این بازدید بنا به درخواست اهالی محترم روستای فرضی 
کندی صورت گرفته و مدیر عامل شــرکت گاز اســتان ضمن دیدار 
چهره به چهره با مردم منطقه، ملاقات مردمی را فرصتی مغتنم برای 
مسئولین و خدمتگزاران نظام جمهوری اسلامی ایران برشمرد و گفت:  
تلاش خادمین ملتّ در شــرکت گاز اســتان بهره مندی پایدار مردم 
منطقه از نعمت گاز طبیعی بوده که توســعه زیر ساخت های استان، 
نمونه مصداق بارزی از عملکرد پرسنل زحمت کش و خَدوم این شرکت 

در مناطق صعب العبور، از نعمت خدادادی گاز طبیعی در روســتای 
فرضی کندی می باشد.

وی در پایان اقدامات گسترده صنعت گاز در اجرای فاز اول خط انتقال 
گاز طبیعی از ســه راهی نیروگاه تا گرمی به طول ۷۶ کیلومتر را گام 
بسیار موثری در توسعه صنعتی و پایداری گاز طبیعی در منطقه عنوان 
نمود و گفت: امیدواریم در آینده نزدیک با بهره برداری از این خط انتقال 

مشکلات پایداری گاز طبیعی در شمال استان مرتفع گردد.

طی نه ماهه سال جاری ؛ 

12 میلیون لیتر نفت سفید توسط 78 باب نماینده فروش در سطح گیلان توزیع شد

بازدید مدیرعامل شرکت گاز استان از روستای فرضی کندی از توابع شهرستان گرمی:

تلاش خادمین ملتّ در شرکت گاز استان بهره مندی پایدار مردم منطقه از نعمت گاز طبیعی است

مناسبت هفته رشت همراه بزرگترین رویداد خوراک کشور با برگزاری سومین جشنواره »گیله خوراک«؛

مراسم بزرگ ترین رویداد خوراک کشور در رشت برگزار شد

تقدیر از آبفای اصفهان در بیست و ششمین جشنواره شهید رجایی
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هر كسب وكار نوپايي به سرمايه احتياج دارد، چه براي توسعه محصولات، چه 
هنگام تلاش  براي اجراي اوليه، موقع تهيه موجودي و چه حتي زمان پرداخت 
حقوق نخســتين كارمند. اغلب كارآفرينان ابتدايي ترين راه جذب سرمايه را 
وام هاي بانكي مي دانند، اما در نهايت متوجه مي شوند كه بانك ها غيرمحتمل ترين 
حاميان كسب وكارهاي نوپا هستند. در نتيجه در بحث راه هاي تهيه سرمايه براي 
كسب وكارهاي نوپا، روش »خلاقانه« در حقيقت به معني به حداكثر رساندن 
سرمايه گذاري غير بانكي است.  بدين منظور، روش هاي جايگزين بسياري وجود 
دارد كه البته خيلي هم آسان نيستند. موفق ترين كارآفرينان كساني هستند كه 
خلاقانه فكر مي كنند؛ نه فقط نسبت به آنچه ارائه مي دهند، بلكه حتي نسبت به 
روشي كه براي پول سازي به كار مي گيرند. آنها هرگز از كلمه »هرگز« استفاده 
نمي كنند. كارآفرينان يا بايد خودشان را بيشتر از محصولات شان عرضه كنند يا 
قيد هر نوع روش سرمايه گذاري جايگزين را بزنند.  7 روش زير، حاصل تجربيات 

من در جذب سرمايه براي كسب وكارهاي نوپاست: 
۱. سرمايه گذاري شخصي

ممكن است شما اين روش را خلاقانه ندانيد، اما من به شخصه در عجبم از 

تعداد افرادي كه به اصطلاح »خواهان « كارآفريني هستند، ولي قبل از شروع 
هيچ فكري راجع به ذخيره و پس انداز كردن پول خود نكرده اند. هيچ كدام از 
سرمايه گذاراني كه تا به حال ديده ام، براي كاري كه سر شما در آن به خطر 

نباشد، براي شما خرج نمي كنند. 
۲. خانواده و دوستان

اين عده شامل كساني هستند كه در واقع بايد به شما ايمان داشته باشند؛ 
حتي بدون نياز به صبر كردن و ديدن عملي بودن ايده شما يا پيدا شدن 
مشتري واقعي. اين تعهدها بايد هميشه به صورت ســفته يا وام هاي به 
اصطلاح »واسطه« )bridge-loans(، كه بعدها براساس نرخ تعيين شده 

توسط سرمايه گذاران قابليت تبديل به سهام دارند، مكتوب شوند. 
 )Peer-to-peer lending( ۳. قرض همتا به همتا

روشي است كه در آن گروهي از افراد دور هم جمع مي شوند تا به همديگر 
پول قرض بدهند. اين روش سال ها برقرار بوده و استفاده شده است. براي 
مثال گروه هاي كســب وكار كوچك يا گروه هاي قومي كه از همديگر به 
شكل هاي مشابه حمايت مي كنند. در حوزه كسب وكارهاي نوپا به دنبال 

كارآفرين همسطح موفقي بگرديد كه حاضر است براي ايده هاي مشابه 
سرمايه گذاري كند. 

 )Crowdfunding( ۴. تامين جمعي سرمايه
در اين روش از قدرت اينترنت براي پيدا كردن گروه هايي با افكار مشابه استفاده 
مي كنيد. بدين ترتيب كه هر يك از افراد اين گروه ها با اهدای مقدار كمي پول از 
تلاش هاي شما حمايت مي كنند. اين روش در بسياري از شركت هاي غيرانتفاعي  
و همچنيــن در فاز پيش فروش بســياري از محصولات و پروژه ها اســتفاده 
مي شود و روز به روز نيز در حال گسترش است. در اين روش بسته به خلاقيت 
خود مي توانيد از مشــوق هايي براي جلب توجه و اعتماد جمعي سود ببريد. 
روش هايي از قبيل پيشنهاد استفاده از محصول نهايي با قيمتي كمتر در زماني 
معين )مثلا ۵۰ درصد تخفيف براي يك سال(، پيشنهاد اعطاي امتيازي ويژه 
)مثلا اگر محصول شما يك مستند سينمايي است، تماشاي مستند در زماني 
زودتر و مكاني متفاوت: مستند »بچه هاي كسب وكارهاي نوپا«(، و روش هاي 
 خلاقانه ديگري كه با توجه به نوع محصول و كســب وكار خود، بايد به دنبال 

آنها بگرديد.

۴ راه  خلاقانه براي جذب سرمايه  در يك كسب وكار  نوپا
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فراخوان تجدید مزایده  عمومی 
شهرداری بندر بوشهر در نظر دارد نســبت به واگذاری امتياز بهره برداری از زمينهای چمن مصنوعی در سطح شهر بوشهر به صورت اجاره سه موقعيت )پارک 
صدف-پارک والفجر صلح آباد-پارک جاشو(  , از طريق برگزاري  فراخوان عمومی سامانه تداركات الكترونيكی دولت )ستاد(  به افراد حقوقی و حقيقی واجد شرايط در قالب 
قرارداد اجاره بدون اخذ سرقفلی اقدام نمايد . لذا از كليه متقاضيان دعوت به عمل می آيد مطابق جدول زمانبندي ذيل به سامانه مذكور به آدرس www.setadiran.ir   مراجعه و 

نسبت به دريافت اسناد و مدارک  اقدام نمائيد.لازم است مزايده  گران در صورت عدم عضويت قبلی ،مراحل ثبت نام در سايت مذكور و دريافت گواهی امضای الكترونيكی را جهت شركت در مزايده محقق سازند. 

مختصات متراژشماره مورد اجارهشماره فراخوانموقعيترديف
)يو تی ام(

مبلغ پايه اجاره بها 
ماهيانه برای سال 

اول ) ريال (

مبلغ پايه كل اجاره 
بها – دو سال 

) ريال (

تضميــن  مبلــغ 
شركت در فراخوان 

) ريال (
1

چمن  زمين 
پارک صدف

۵۰۰2۰۰۵7۰1۰۰۰۰48

۵1۰2۰۰۵7۰1۰۰۰4۵۰
1۰7۰

X483381

Y32۰4129
1۰6/۰۰۰/۰۰۰2/862/۰۰۰/۰۰۰2۰۰/۰۰۰/۰۰۰

2
زمين چمن پارک 

والفجر صلح آباد

۵1۰2۰۰۵7۰1۰۰۰4۵1
1۰9۰

X483819
Y32۰4311

87/۰۰۰/۰۰۰2/349/۰۰۰/۰۰۰
2۰۰/۰۰۰/۰۰۰

چمن 3 زمين 
پارک جاشو

۵1۰2۰۰۵7۰1۰۰۰4۵2
1196   X4817۵8

Y319869۰7۰/۰۰۰/۰۰۰1/89۰/۰۰۰/۰۰۰2۰۰/۰۰۰/۰۰۰

توضيحات: 
1- تاريخ فروش اسناد: كليه متقاضيان ميتوانندحداكثر تا ساعت 1۵ روز چهار شنبه مورخه 14۰2/1۰/27  از طريق  مراجعه به سامانه الكترونيكی دولت ) ستاد ( اسناد  فراخوان را دريافت نمايند.

2- مهلت تحويل پاكت )ارائه اسناد فيزيكی پاكت الف الزامی است (  : تا ساعت 1۵ روز يكشنبه مورخه 14۰2/11/۰8  از طريق بارگذاری در سامانه الكترونيك دولت 
3- تاريخ بازگشايي پيشنهادها: راس ساعت 12 روز دو شنبه مورخ 14۰2/11/۰9

4-  محل وآخرين مهلت تحويل اسناد ) شامل اصل پاكت الف ( : اداره امور پيمان شهرداري بندر بوشهر- تا پايان وقت اداري مورخ درج شده در جدول .ضمناً تصوير پاكت الف و ساير پاكات ب 
و ج در سامانه الكترونيكی دولت ) ستاد ( بارگذاری گردد . 

۵- تضمين شركت در  مناقصه مي بايست به صورت ضمانت نامه بانكي يا ضمانت نامه صادر شده از مؤسسات غير بانكي تحت نظارت بانك مركزي جمهوري اسلامي يا اوراق مشاركت يا واريز 
وجه نقد به حساب  سپرده شماره 1۰۰۰1813۵69۰7  پست بانك ارائه گردد. 

6- محل دريافت و تحويل اسناد سامانه تداركات الكترونيك دولت ) ستاد( و محل گشايش پيشنهاد ها سالن جلسات واقع در طبقه چهارم ساختمان مركزی شهرداری بندر بوشهر می باشد . 
7- اطلاعات دستگاه مناقصه گذار جهت دريافت اطلاعات بيشتر در خصوص اسناد مناقصه و ارائه پاكت الف: آدرس : بوشهر – ميدان شهرداری – شهرداری مركزی – طبقه دوم – اداره امور 

پيمان تلفن: ۰773334۰۵71
8- اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضويت در سامانه : مركز تماس : 41934-۰21   دفتر ثبت نام: 88969737 و 8۵193768

9- مكان بازگشايي: شهرداري مركزي بوشهرروبروي ميدان شهرداري.
1۰- ساير جزئيات و شرايط در اسناد فراخوان درج شده است. حضور نمايندگان شركتها با در دست داشتن معرفي نامه كتبي در جلسه مزايده آزاد است.

11- ضمناً متن آگهي در شبكه اطلاع رساني شهرداري بوشهر به آدرس:www.Bushehr.ir درج گرديده است.
12-  در صورتيكه برندگان اول و دوم مزايده حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنان به ترتيب ضبط خواهد شد.

13- شهرداري در رد يا قبول هر يك از پيشنهادها مختار است.هزينه درج آگهي در دو نوبت به عهده برندگان فراخوان  ميباشد.
روابط عمومي  و امور بين الملل شهرداري

نوبت دوم

 PMI شاخص مديران خريد يا
چيست؟

 Purchasing Managers مخفف عبارت PMI
Index است. كشــورهاي زيادي اين شاخص 
را بــراي ارائه اطلاعــات صحيــح و دقيق به 
متخصصان خريد، تحليل گــران اقتصادي و 
تصميم گيران و تصميم ســازان كســب وكار 
ارائه می كنند. شــاخص PMI در دنيا توسط 
دو موسســه اصلي و عمده محاسبه و منتشر 
 ISP:( مي شود. نخست موسسه مديريت عرضه
Institute for supply management( كه اين 
شاخص را براي ايالات متحده آمريكا محاسبه و 
 Markit( منتشر مي كند و ديگري گروه ماركيت
Group( است كه اين شاخص را براي 3۰ كشور 
عمده و با استفاده از اطلاعات 2۰۰۰۰ شركت 
عمده محاسبه و منتشر مي كند. تبعا تفاوت هاي 
اندكي ممكن اســت در روش هاي دو موسسه 
وجود داشته باشد، اما كليات كار يكسان است. 
در روش Markit ايــن شــاخص مبتنــي 
بر گزارش هايي اســت كه به صــورت ماهانه 
از شــركت هاي بخــش خصوصــي در چهار 
بخش كارخانه اي، ســاختمان، خرده فروشي 
و خدمــات جمع آوري مي شــود كه شــامل 
متغيرهاي سطح توليد كارخانه اي، سفارشات 
جديد از مصرف كننــدگان، موجودي انبارها، 
 اشتغال و سطح قيمت ها مي شــود. در روش 
ISP متغيرهاي سرعت تحويل عرضه كنندگان 
و مجموع سفارشات ثبت شده نيز مد نظر قرار 
دارد و به جاي اينكه صرفا بر شركت هاي بخش 
خصوصي متمركز باشــد كل طبقات سيستم 
 NAICS: North American Industry( نايكس

Classification system( را پوشش مي دهد.
اين شاخص يكي از شاخص هاي پيشتاز است 
كه قبل از بسياري از شاخص هايي كه توسط 
بخش دولتي محاســبه و منتشر مي شوند در 
دســترس قرار مي گيرد. اين شاخص براساس 
پرسشنامه هايي كه به 3۰۰-4۰۰ مدير خريد 
ارسال مي شود و با اســتفاده از روش شاخص 
 Diffusion Index or Dynamic( انتشــار

Factor( محاسبه مي شود. 
www.computationaleconomics. persianblog. ir

مفاهيم اقتصادی مهارت های مديريتی 

داشــتن باور و اعتماد به خود يكي از مهم ترين 
گام هاي مديريت موفق اســت. تا وقتي شــما 
خودتان را بــاور نداريد، چطــور انتظار داريد 
كارمندان تان شما را باور داشته باشند. تا وقتي 
شما از خود تصويري منفي در ذهن داريد، چگونه 
مي توانيد انتظار داشته باشيد كارمندان از شما 
 تصوير مثبت داشــته باشــند. قطعا اين اتفاق 

نخواهد افتاد. 
اين ديدگاه شماست كه روابط شما با كارمندان 
و مديران تان را تنظيم مي كند. اين باور شماست 
كه راهنماي كمال شما در مديريت است. داشتن 
تصوير منفي از خود يكــي از بزرگ ترين موانع 

موفقيت مديران است. انتظارات 
سطح پايين شــما از خودتان، 

همه چيز را تحت الشعاع قرار 
داده و اگر موفقيتي هم به 

دست آوريد، زياد دوام 
نمي آورد. 

اول بايد خودتان را 
باور داشته باشيد تا 

كارمندان هم شــما را 
باور داشته باشند. اين يك 

اصل در موفقيت مديران است. 
@PracticalManagement

تصوير خوب از خودتان داشته باشيد

تبليغات 
خلاق

چه كسي مانع پيشرفت شماست؟
يك روز وقتي كارمندان به اداره رسيدند، اطلاعيه بزرگي در تابلوي اعلانات ديدند 

كه روي آن نوشته شده بود: 
ديروز فردي كه مانع پيشرفت شما در اين اداره بود، درگذشت. شما را به شركت 
در مراسم تشييع جنازه كه ساعت 1۰ در سالن اجتماعات برگزار مي شود، دعوت 
مي كنيم.  ابتدا، همه از دريافت خبر مرگ يكي از همكاران شان ناراحت مي شدند، 
اما پس از مدتي، كنجكاو بودند كه بدانند كســي كه مانع پيشرفت آنها در اداره 

مي شده كه بوده است. 
 اين كنجــكاوي تقريبــا تمــام كاركنان را ســاعت 1۰ به ســالن كشــاند. 
رفته رفته كه جمعيت زياد مي شد، هيجان هم بالا مي رفت. همه پيش خود فكر 
مي كردند: »اين فرد چه كسي بود كه مانع پيشرفت ما در اداره بود؟ به هر حال خوب 

شد كه مرد و ديگر مانع پيشرفت ما نيست.«
اندور متيوس می گويد: »براي اصلاح زندگي بايد از درون خود آغاز كنيم.« 

كارمندان در صف و به نوبت، يكي يكي به تابوت نزديك مي شدند و وقتي به درون 
آن نگاه مي كردند، ناگهان خشك شان مي زد و زبان شان بند مي آمد. 

آينه اي درون تابوت قرار داشت كه هر كس به درون آن نگاه مي كرد، تصوير خود را 
مي ديد. نوشته اي نيز بدين مضمون در كنار آينه بود: 

»تنها يك نفر وجود دارد كه مي تواند مانع رشد شما شود و او هم كسي نيست جز 
خود شما. شما تنها كسي هستيد كه مي توانيد زندگي تان را متحول كنيد. شما 
تنها كسي هستيد كه مي توانيد روي شادي ها، تصورات و موفقيت هاي تان اثرگذار 
باشيد. شما تنها كسي هستيد كه مي توانيد به خودتان كمك كنيد و باعث پيشرفت 

خودتان شويد.«
زندگي شما وقتي رئيس تان، دوستان تان ، والدين تان، شريك زندگي تان يا محل 
كارتان تغيير مي كند، دستخوش تغيير نمي شود. زندگي شما فقط وقتي تغيير 
مي يابد كه شما تغيير كنيد، باورهاي محدود كننده خود را كنار بگذاريد و باور كنيد 
كه شما تنها كسي هستيد كه مسئول زندگي خودتان هستيد. مهم ترين رابطه اي 
كه در زندگي مي توانيد داشته باشيد، رابطه با خودتان است. خودتان را امتحان 
كنيد. مواظب خودتان باشيد. از مشكلات، غير ممكن ها و چيزهاي از دست داده و 

ديگران نهراسيد. خودتان و واقعيت هاي زندگي خودتان را بسازيد. 
دنيا مثل آينه اســت. انعكاس افكاري را كه فرد قويا به آن اعتقــاد دارد به او باز 

مي گرداند. تفاوت ها در روش نگاه كردن به زندگي است. 

  سخن پايانی
برای دستيابی به موفقيت بايد مدت زمان طولانی تلاش كنيد و هرچه بيشتر تلاش 
كنيد شانس بيشتری برای موفقيت داريد. افراد مختلف به نسبت ميزان تلاش 
خود در جايگاه های متفاوتی از نظر موفقيت قرار خواهند گرفت. پس بهتر است 
موفقيت خود را به تلاش خود و عدم موفقيت را هم به نداشتن تلاش نسبت دهيد و 
آن را ناشی از كم هوشی و بدشانسی ندانيد. با نسبت دادن موفقيت به عامل تلاش 
منجر می شود تا در مراحل بعدی نيز به تلاش خود ادامه دهيد و اگر به علت نداشتن 
تلاش شكست خورديد می توانيد در فرصت های بعدی درصدد جبران آن برآييد.

به اين نكته توجه داشته باشيد كه موفقيت زمانی ميسر است كه برای رسيدن به آن 
بايد تلاش كنيد. از همين امروز شروع كنيد و قدر تك تك لحظات و كوچك ترين 
فرصت ها را بدانيد. گرچه تلاش به تنهايی كافی نيست و بايد برنامه ريزی دقيق را 
هم در نظر بگيريد. همواره به ياد داشته باشيد كه »هيچ كس نمی تواند موفق باشد 

مگر بخواهد و سپس برای به دست آوردنش بكوشد.«
باور به اين موضوع كه اين ما هســتيم كه بر تمامي موانع و رشــدها در زندگي 
خود اثر گذاريم، هرگز يك شــبه و آني بــه وجود نمي آيد. به جــرات مي توان 
 گفت تمامــي مكاتــب فكــري و تحــول خــواه )چه بــا ريشــه مذهبي و
 غير مذهبي( بيشترين انرژي خود را صرف رساندن شما به اين نقطه سخت اما 

دست يافتني مي كنند، آن نقطه خودشناسي است. 
ساده ترين ابزار خودشناسي آينه است كه در اين داســتان به خوبي و در مكان 

مناسب ديده مي شود. در يك تابوت! چرا؟
مرگ آخرين نقطه در اين جهان مادي است كه ما با بخشي از حقايق مستتر روبه رو 
خواهيم شد و يكي از آنها خويشتن خويش است. اما در آن لحظه فقط نگاهي كوتاه 
و گذراست! پس كمي زود تر حركتي كنيم اگر مي خواهيم براي عبور از اين مرحله 
باري بر گيريم، از امروز تلاش كنيم تا هر روز كمي و قدمي به سوي شناخت بهتر 

خويش  برداريم كه گفته اند: آنكه خود را شناخت، خداي خود را شناخت. 
از امروز هر روز قدمي به سوي خويش، حتي يك قدم!
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